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 کاهش مصرف آب 
در فولاد مبارکه اصفهان

 دانش 
موتور متحرک فولاد

مدی��ر ارش��د خدمات فن��ی و پشتیبانی ف��ولاد مبارکه 
اصفهان گفت: ام��روز تولید مبارکه 3برابر شده اما مصرف 
آب به یک دوم مقدار پیش بینی شده نسبت به تولید اولیه 
رسیده اس��ت؛ یعنی مصرف آب ۶ برابر کمتر شده است و 
برداش��ت از رودخانه کم شده است. ای��ن موضوع ما را به 
جایگ��اه کمترین مصرف کنن��ده آب در زمینه فولاد جهان 

رسانده است...

در عص��ر کنون��ی دان��ش از اهمیت و جایگ��اه ممتازی 
برخ��وردار است و به نوعی موت��ور محرک صنایع محسوب 
می ش��ود.  بر همین اس��اس نیز مدیریت دان��ش به عنوان 
شاخ��ه ای جداگانه مورد توجه قرار دارد و در قالب الگویی 
برای توسعه آینده تعریف می شود. بدون تردید بهره گیری 
از دان��ش زمینه بهبود عملک��رد مجموعه های گوناگون را 

4فراهم می کند... 7
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 رفع ضعف های معدن 
با تکیه بر دانش
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 توسعه تعادل
 دانشگاه و معدن

7

 تولید بدون دانش 
ازپا می افتد

مدیریت دانایی

 سمت و سوی قراضه
 تا دو دهه آینده

تقاضا برای فلزات قراضه تا دو دهه آینده افزایش 
خواهد یافت. بنابر گفته های فیدرستون تحلیل  گر 
ارشد WoodMac چشم انداز جهانی در استفاده 
از فلزات قراضه وجود ندارد و این بدان معنی است 
که استف��اده از آن، با وجود افزای��ش تقاضا برای 
فلزات قراضه هنوز هم با وجود دسترس بودن آن 

کم استفاده باقی بماند....

در حالی که ارتباط معدن و دانشگاه از جمله 
م��وارد موردتاکید اس��ت، کارشناس��ان بر این 
باورند که به ای��ن مسئله چندان که باید توجه 
نشده است. تاثیرگ��ذاری دانشگاه، دانشجویان 
و سازمان های دولت��ی در رشد معدن و اقتصاد 
کش��ور از مواردی است ک��ه دغدغه فعالان این 

حوزه است...

رابطه دانشگاه و معدن 
برد-برد است

ناصر بزرگمهر/  مدیر مسئول
management@smtnews.ir  
به نام او که هر چه بخواهد همان می شود
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روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

توانا بود هر که دانا بود. می خواهم خیلی ساده 
به یک��ی از ده ها دردی که ه��ر روز می بینیم و 
می خوانیم و می گذری��م، اشاره کنم؛ به موضوع 
دانایی و نادانی و توانایی و دانش و خرد بپردازم.
ده قرن از روزی که شاعر بزرگ این سرزمین 
س��رود که توانایی در دانایی است و از دانش دل 

پیر، می تواند برنا و جوان شود، گذشته است.
بدون شک تئ��وری مدیریت دانایی و توانایی، 
مدیری��ت دانش و پی��روزی عقل ب��ر شمشیر، 
متعلق به غرب نیست؛ متعلق به بزرگمرد شعر و 

ادب ایران حکیم ابوالقاسم فردوسی است.
متاسفانه در حوزه توانایی و دانایی و مدیریت 
دان��ش، کتاب های بی شم��اری از مولفان غربی 
ترجم��ه و چاپ و تدریس می ش��ود؛ بی آنکه به 
درونمایه آنها که تبلوری از یک بیت ماندگار بر 
سردر مدارس ماس��ت توجه شود و فریاد بزنیم 
ک��ه توانا بود هرکه دانا ب��ود را شاعر ما در هزار 

سال قبل، سروده است.
 در ح��وزه دانش و ناتوان��ی دانایی عمومی و 
اجتماع��ی از صبح ت��ا شب، همه با ه��م انتقاد 
می کنیم؛ بدون آنکه بدانیم مخاطب ما کیست؟ 

به کی و از چی انتقاد می کنیم.
شای��د هم واقعا مهم نیست ب��ه کی و از چی 
انتق��اد می کنیم یا حداقل بح��ث این یادداشت 

نیست.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت ها

تیتر های روز
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 ایران یک درصد تولید آهن دنیا را در اختیار دارد، 
همچنین تولید سرب و روی در سال بیش از ۲۰ میلیون 

تن است که اینها نشان می دهد به اطلاعات پایه برای 
عملکرد خوب نیاز داریم
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ادامه از صفحه اول
مهم ای��ن است که در هر لحظ��ه، همگی با هم، در 
ه��ر موقعیت مکانی و زمان��ی، در کوچه و خیابان، در 
تاکس��ی و مترو، در خان��ه و اداره، در مسجد و میخانه 
انتقاد می کنی��م، غر می زنیم، در درون فریاد می زنیم 
و ب��ر لب  سکوت می کنیم، لبخن��د می زنیم و از درون 

می پوسیم.
چرا؟

چون به نادانی بیشتر از دانایی احترام می گذاریم.
برای یک لقمه نان چرب ت��ر در برابر هر واژه نادانی 
که از دهان هر ک��س بیرون می آید، سکوت می کنیم 
و لبخن��د می زنیم و فرهنگ اعت��راض را در خود خفه 

می کنیم.
باید باور کنیم ک��ه راه هیچ جامعه ای برای رسیدن 
ب��ه توسعه و دموکراسی و آینده بهتر در حوزه ثروت و 
اقتصاد یا عل��م و اخلاق و به طور کلی فرهنگ مادی و 

معنوی، از مسیر نادانی نمی گذرد.
خوشبخت��ی ظاه��ری و باطنی برای ه��ر فرد و هر 
جامع��ه ای فقط ی��ک راه دارد؛ راه دانایی، مسیری که 
کم��ی سخت است، مثل بالا رفت��ن از یک کوه است، 
ب��الا رفتن از سربالایی سخت است، اما رسیدن به قله 
لذتی دارد که هرگز کسانی که فقط سرازیری را تجربه 
کرده ان��د، نچشیده اند. کسانی ک��ه در دامنه نشسته 
و از دور فق��ط کوه را تماشا می کنن��د و به به و چهچه 
می گویند، معنای رسیدن به چک��اد کوه بلند دانایی 

را نمی فهمند.
مسیر دانای��ی از گذرگاه خواندن و دیدن و شنیدن 
می گ��ذرد. تنها راه رسیدن به قله دانایی در ارتباطات 
گفتاری، نوشتاری و دی��داری خلاصه شده است. راه 
چه��ارم وجود خارجی ندارد. ب��رای توانا شدن باید از 
گذرگاه دانای��ی عبور کرد؛ کمی سخت است، اما تنها 

راه است.
در عب��ور از گذرگاه دانایی، باید از دانش بهره برد اما 
از یاد نبریم که دان��ش، همه دانایی نیست. دانایی که 
فردوس��ی بزرگ از آن می گوی��د، دانایی باخرد است؛ 
عبور رستم از هفت خوان تجربه دیدار و رفتار انسان و 

حیوان و دیو و دد است.
باید بدانیم که »دانش«، »خِرد« نیست و نمی تواند 
باش��د. دانش با خرد و خردمن��دی متفاوت است، اما 
راه رسی��دن به خ��رد از مسیر دان��ش و کسب دانش 

می گذرد.
کارل گوستاو یون��گ، فیلسوف مشهور سوئیسی و 
مب��دع روانشناسی ضمیر ناخودآگ��اه درباره دانش و 
تفاوت آن با خرد می گوی��د: »دانش گاهی علیه خرد 
است و مان��ع بیداری خرد می ش��ود. دانش، سکه ای 
تقلبی اس��ت؛ تظاهر می کند که می داند. در حالی که 
هیچ چیز نمی داند، می تواند انسان را فریب دهد. این 
موضوع چن��ان ظریف و نهان است ک��ه اگر فرد واقعا 
هوشمند نباشد، نمی توان��د حقیقت آن را تشخیص 
دهد. در عین حال، این فریب بسیار ریشه دار است و از 

دوران کودکی، در ما شرطی شده است.
دانستن یعن��ی اندوختن، گ��رد آوردن اطلاعات و 
جزئی��ات. دانستن شما را تغییر نمی دهد؛ شما همان 
که بودید، باقی می مانید و فقط مجموعه اطلاعات تان 

بزرگ و بزرگ تر می شود.
ام��ا خرد، شم��ا را متحول می کن��د و درون شما را 
ب��ه شیوه ای تازه شکل می ده��د. خرد، تحول و دیدن 
اس��ت، دانستن و ب��ودن تازه ای را ایج��اد می کند؛ در 
نتیج��ه ممکن اس��ت شخصی اصلا مطل��ع و دانشور 
نباشد، اما خردمند باشد. همچنین امکان دارد فردی 
دانشور باش��د، اما بسیار بی خرد باش��د. در حقیقت، 
چیزی است که در دنیا اتفاق افتاده این است که مردم 
تحصیلکرده ت��ر و باسوادتر شده اند، تحصیل در سطح 
جه��ان در دسترس همه است، پس همه دانش کسب 

کرده اند، اما خرد گم شده است.
دانش را می توان از صفحات کاغذ، به راحتی کسب 
ک��رد، اما چ��ه کسی به خرد اهمی��ت می دهد؟ خرد، 

زمان، انرژی، ایثار و سرسپردگی می طلبد.«
»خواندن« مهم ترین خوانِ هفت خوان رسیدن به 
سیم��رغ وجود انسان و خردمن��دی است. باید کتاب 

بخوانیم؛ سطحی نخوانیم.
»شنی��دن« را مهم بدانیم. گ��وش کنیم، پای منبر 
دانشمن��دان و خردمندان بنشینی��م و از تجربه پدر و 
دانایی مادر بیاموزیم و گوش را به معلم و استاد عاشقی 
بسپاریم که موی سیاه خود را پای تابلوی سبز و سیاه و 

سفید کلاس درس با گچ و ماژیک سفید کرده است.
»دیدن« را تجربه کنیم ک��ه جهانگرد، مرد روزگار 
است. از سینما بیاموزیم و از دیدن تابلو نقاشی، لبخند 
ژوکون��د و از عکس ماندگار، حس برتر را تقویت کنیم 
و ناگفته ه��ا را ب��ر صحنه تئات��ر و ناشنیده ها را از هنر 
و هنرمن��د با تماشا کردن و دوس��ت داشتن طبیعت 

بیاموزیم.
توانا بود هر که دانا بود
ز دانش دل پیر برنا بود

رئی��س هیات عامل ایمی��درو گفت: این 
سازمان در قال��ب تفاهمنامه انجام شده با 
استانداری آذربایجان غربی، برنامه مطالعه، 
اکتش��اف و سرمایه گ��ذاری در معادن این 

استان را اجرا می کند.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، خداداد 

غریب پور در مراسم امضای تفاهم نامه همکاری بین 
ایمی��درو و استانداری آذربایج��ان غربی ضمن بیان 
این مطلب اظه��ار کرد: سیاست ایمی��درو، عمل به 
تعهدات در زمان مقرر است و از این رو، همواره تلاش 
کرده ایم وعده هایی بدهیم که قابل اجرا باشد. چر اکه 
در غیر این ص��ورت، علاوه بر محقق نشدن برنامه ها، 
 موج��ب مکدر ش��دن مسئ��ولان و ناامی��دی مردم 

می شود.
اکتش�اف��5پهن�ه�با�مس�احت��13هزار�و���

500کیلومترمربع
رئی��س هی��ات عامل ایمی��درو با اشاره ب��ه اینکه 
اکنون مطالعه و اکتشاف 5 پهنه با مساحت 13هزار 
و 500 کیلومت��ر مربع در آذربایج��ان غربی به اتمام 
رسیده، تصریح کرد: حاص��ل این فعالیت، شناسایی 
28 مح��دوده معدنی است که پ��س از صدور مجوز 
لازم ب��رای اکتشاف تکمیلی و استخراج مواد معدنی 
از سوی سازمان صنعت، معدن و تجارت استان، این 
اقدامات انجام می شود. وی افزود: همچنین در صورت 
ص��دور مجوز برای پهن��ه های اشُنوی��ه، میاندوآب، 
بوک��ان و سق��ز از س��وی سازمان صنع��ت، معدن و 
تجارت استان، اکتشافات تکمیلی را انجام می دهیم. 
غریب پور با اشاره به دیگر بندهای تفاهمنامه یادشده 
گفت: اح��داث راه های دسترس��ی و شبکه های برق 
رسان��ی به معادن شاهی��ن دژ، تکاب و جایپاره طبق 
اولویت بن��دی طرح های زیربنای��ی در سازمان برنامه 
و بودج��ه و پس از اخذ مج��وز کمیسیون215 و نیز 
اجرای طرح سنگب��ری آذربایجان با مشارکت بخش 

خصوصی، از جمله این بندها است.
وی افزود: اجرایی کردن طرح احداث سنگبری های 
ب��زرگ مقیاس با فن��اوری بالا با ظرفی��ت 2میلیون 
مترمربع در شمال و جنوب استان، تجهیز و استخراج 
معدن بوکسیت »سرچاوه آب��اد« در بوکان با سرمایه 
گ��ذاری بخش خصوص��ی و نیز ج��ذب سرمایه گذار 
بخش خصوصی برای اجرای ف��از 2 طلای زرشوان، 

بخش دیگر بندهای تفاهمنامه مذکور است. 

رئیس هیات عام��ل ایمیدرو خاطرنشان 
کرد: انجام مطالعات امکان سنجی فرآوری 
استحص��ال منیزیم از دولومی��ت موجود، 
فراهم ک��ردن زمینه های استحصال عناصر 
ن��ادر خاکی در صورت وج��ود ذخایر و نیز 
اکتش��اف سنگ های قیمتی، نیمه قیمتی و 
تزئینی استان، از دیگر مفاد تفاهمنامه مذکور است. 
وی ادام��ه داد: مدت اج��رای تفاهمنام��ه همکاری 
ایمیدرو و استانداری آذربایجان غربی، 36 ماه است و 
کمیته ای متشکل از نمایندگان تام الاختیار منتخب 
طرفین، به صورت ماهانه روش های اجرای تفاهمنامه 

را تدوین و براساس آن عمل می کنند.
س�بب��� کوچ�ک،� مع�ادن� فعال�س�ازی�

توسعه�متوازن�در�روستاها
غریب پور با اشاره به وجود 130 معدن غیر فعال در 
است��ان آذربایجان غربی، خاطرنشان کرد: با توجه به 
استقرار معادن کوچ��ک در 20 کیلومتری روستاها، 
فعال سازی این معادن، علاوه بر ایجاد اشتغال، سبب 
توسعه متوازن این مناطق خواهد شد. وی ادامه داد: 
فعال س��ازی مع��ادن کوچک مقیاس ای��ن استان در 

برنامه ایمیدرو قرار دارد.
فرصتی�مناسب�برای�سرمایه�گذاری��

محمد مهدی شهریاری، استاندار آذربایجان غربی 
در ای��ن مراسم ب��ا بیان اینکه در ای��ن استان تقریبا 
همه نوع مواد معدنی وج��ود دارد، گفت: در استان، 
درخواست زیادی برای سرمایه گذاری در بخش معدن 
داریم. وی اف��زود: امیدواریم ب��ا تفاهمنامه پیش رو، 
بتوانیم فرصت ه��ای مناسبی برای سرمایه گذاری در 
بخش مع��دن و صنایع معدنی ایجاد کنیم و با توجه 
به وجود این ثروت خ��دادادی در استان، درآمدهای 

سرانه معدن، جایگاه خود را پیدا کند.
یک�کار�جهادی��

سیدسلم��ان ذاک��ر، رئی��س مجم��ع نمایندگان 
آذربایج��ان غرب��ی نیز ضمن تشک��ر از وزیر صنعت، 
مع��دن و تج��ارت، رئیس هی��ات عام��ل ایمیدرو و 
استان��دار به سبب تدوین تفاهم نامه همکاری گفت: 
تدوین و امضای تفاهمنامه پس از مطالبه اینجانب از 

وزیر، یک کار جهادی محسوب می شود.
وی ادامه داد: نیت و اندیشه وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت و ایمیدرو برای توسع��ه استان آذربایجان 

غربی است.

درحال��ی که رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و تجارت خبر از فقر 
اکتش��اف در معادن می دهد که بسی��اری از کارشناسان و متخصص 
معتقدن��د ریسک سرمایه گذاری در این زمینه به دلیل سیاست های 
اشتب��اه دولت باعث شده ت��ا بسیاری از سرمایه گ��ذاران علاقمند و 

کارآفرینان را فراری دهد.
سارا یوسفی فر، متخص��ص زمین شناسی اقتصادی در گفت وگو با 
ایراسین با اشاره به سخنان وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: اینکه 
وزیر به مشکل کشف 10 درصدی ظرفیت های معدنی اذعان داشته 
گام موثری در رفع مشکل است؛ اما نباید فراموش کنیم سیاست های 
اشتب��اه گذشته و بی توجهی به نظر کارشناسان و اختلافات بی پایان 
سازمان های مختلف عاملی شده تا در این زمینه بسیار ضعیف عمل 

کرده باشیم.
یوسفی فر در ادامه افزود: یکی از مشکلات اصلی در صنعت معدن 
به خص��وص در بخ��ش اکتشافات موضوع نادی��ده گرفتن توانمندی 
بخش خصوص��ی داخلی و خارجی و همچنی��ن بروکراسی پیچیده 
اداری اس��ت درحال��ی ک��ه همواره مسئ��ولان از اهمی��ت معادن و 

برنامه ریزی های توسعه ای در این زمینه سخن می گویند.
ای��ن کارشناس بخش مع��دن تاکید کرد: ای��ران بخشی از ذخایر 
معدنی جهانی را به خود اختصاص داده و به دلیل مشکل در زمینه 
اکتش��اف یا س��وء مدیریت های موج��ود این بخش عم��ده ای هنوز 
مورد استفاده قرار نگرفت��ه اگرچه قطعا در صورت اکتشافات جدید 
و اصولی ت��ر با فناوری های نوی��ن نتایج شگفت انگیز دیگری به دست 

خواهد آمد.
به گفته وی حت��ی از همین ذخایر اکتشاف شده قطعی اصولی و 
منطقی استفاده نش��ده و همانطور که وزیر صنعت ، معدن و تجارت 
اش��اره ک��رده بای��د در زمینه اکتشاف��ات جدید و بهب��ود این روند 
برنامه ری��زی دقیق تری انجام شود که بدون تردید نقش کارشناسان 
و بخ��ش خصوصی در ای��ران و حتی ج��ذب نیروی های متخصص 
خارجی به خصوص در زمینه اکتششاف و فرآوری های نوین و جذب 

سرمایه گذار خارجی در این زمینه غیرقابل انکار است.
ای��ن متخصص زمین شناسی اقتصادی تصریح کرد: عمق اکتشاف 
و می��زان عیار مواد معدنی ب��ه خصوص مواد معدنی فلزی و فرآوری 
مق��رون به صرفه برای مواد معدن��ی کم عیار در ایران یکی از مسائل 
مهم بوده که باید به آن توجه ویژه داشت. به این دلیل که کانسارهای 
با ذخایر بالا و کم عیار در عمق خاک ایران با تکنیک های فرآوری به 
روز دنیا می توانند ارزش اف��زوده هنگفتی به همراه داشته باشند که 

از آنها غافل هستیم.
وی ب��ا تاکید بر اینک��ه اکنون کشورهای توسع��ه یافته بیشتر به 
سم��ت اکتشاف در معادن زیر زمین��ی روی آورده اند و معادن روباز 
تقریبا دوره خود را سپ��ری کرده اند؛ اظهار کرد: البته در این زمینه 
هم عمق اکتش��اف ایران خصوص برای برخی مع��ادن فلزی پایین 

اس��ت. بدون تردی��د میانگین عمق اکتشاف ای��ران به خصوص برای 
مع��ادن فلزی در این زمینه کارایی نداشت��ه و بسیاری از ظرفیت ها 

همچنان ناشناخته باقی مانده است.
یوسفی ف��ر معتقد است اگر سیاست های فعال سازی اصولی برخی 
معادن راکد از سوی وزارت صنعت ، معدن و تجارت با جدیت دنبال 
شود جای تردید نیست که تحولات تازه  و قابل   توجهی در این زمینه 
ایج��اد خواهد شد و زمینه کاهش دلاره��ای نفتی در اقتصاد کشور 

مهیا می شود.
ای��ن استاد دانشگاه تصریح کرد: در ح��وزه معدن ایران مشکلات 
و کاستی ه��ای فراوانی وجود دارد که از جمل��ه آنها می توان به عدم 
حض��ور یا حضور کمرنگ سرمایه گ��ذاران خارجی اشاره کرد چرا که 
آنها ریسک بازار ایران را بالا می دانند. به این دلیل که سرمایه گذاران 
در بخش معدن حداقل باید افق های 10 ساله باثباتی در منطقه دیده 
باشن��د تا حاضر به سرمایه گذاری شوند و ایران در این میان جایگاه 

مناسبی ندارد.
ب��ه گفت��ه وی؛ سرمایه گذاران خارج��ی اگرچه ب��ه ظرفیت های 
موجود ایران اشراف دارن��د اما از خود می پرسند چه تضمینی برای 

حضورشان وجود دارد که بتواند در ایران بدون دغدغه کار کند؟
وی درب��اره سیاست ه��ای معدن��ی وزارتخانه گفت: باره��ا درباره 
مشکلات موجود به سیاست گذاران و مسئولان به عنوان کارشناس و 
فعال بخش خصوصی مشکلات را منتقل کرده ایم اما نکته اینجاست 
ک��ه واقعا معلوم نیست چرا قانونی ایج��اد نمی شود تاسرمایه گذاران 
خارجی با امنیت وارد بخش معادن یا سایر بخش های صنعتی ایران 

شوند؟
یوسفی فر با تاکید بر اینکه سرمایه گذاران خارجی را باید همانند 
سرمایه گ��ذاران داخلی دانست، گفت: وقتی بخش خصوصی ایران با 
قوانی��ن دست و پا گیر بخش معدن مشک��ل دارد چگونه توقع داشته 
باشیم سرمایه گذار خارجی با وجود چنین قوانینی به ایران وارد شود 
و پول ه��ای خود را در جایی سرمایه گذاری کند که قوانین سخت و 
تورم زیاد وج��ود دارد؟ مواردی که اتفاق��ا در بررسی های اقتصادی 
یک سرمایه گذاری جز بالاترین و پراهمیت ترین نکات مهم هستند.

یوسفی ف��ر ادام��ه داد: سرمایه گ��ذاری منطق��ی ب��رای اکتشاف، 
ف��رآوری و استخراج معادن ای��ران و توسعه صنایع زیر دستی معادن 
و رویکرده��ای خروج از اقتصاد تک محصول��ی می تواند راهی برای 
رونق اقتصادی ایران باشد و این به معنی تحویلی گسترده با تکمیل 

زنجیره تولید در صنایع مختلف است.
این استاد دانشگاه معتقد است درصورت ایجاد زمینه های مناسب 
در بخش مع��دن برای رون��ق و توسع��ه سرمایه گذاری ها دستیابی 
ب��ه ذخایر ناشناخته ای��ران می تواند در بخ��ش اشتغال پایدار کشور 
 نی��ز اثرگ��ذاری بالایی داشته باش��د و فرصت های شغل��ی بسیاری 

ایجاد کند.

فاصله�معنادار�عمق�اکتشافی�ایران�با�استانداردهای�جهانیبرنامه�ایمیدرو�برای�سرمایه�گذاری�در�معادن�آذربایجان�غربی

منیر حضوری
خبرنگار

در حال��ی که ارتباط معدن و دانشگاه از جمله 
م��وارد موردتاکی��د اس��ت، کارشناس��ان بر این 
باورن��د که به این مسئله چن��دان که باید توجه 
نشده اس��ت. تاثیرگذاری دانشگ��اه، دانشجویان 
و سازمان ه��ای دولتی در رش��د معدن و اقتصاد 
کش��ور از مواردی است که دغدغ��ه فعالان این 
حوزه است. روزنامه »روزگار معدن« به مناسبت 
روز دانشج��و ب��ا فعالان بخش مع��دن گفت وگو 
کرده تا تاثیر دانش در توسعه معدنکاری را جویا 

شود. گزارش ما را بخوانید.
توسعه�معدنکاری�با�کمک�دانشگاه��

معاون  شهی��دی،  علیرضا 
وزی��ر صنع��ت، مع��دن و 
با  تج��ارت در گفت وگ��و 
بیان  با  مع��دن«  »روزگار 
اینک��ه کش��ور در تبدیل 
به مع��دن دچار  کانس��ار 
ضعف جدی اس��ت، به اهمیت نقش دانشگاه در 
توسعه بخ��ش معدن پرداخ��ت و گفت: در 10 
سال گذشته معدن بزرگی از کشورمان کشف و 
ثبت نشده، از همین رو نیاز است که دانشگاه ها 
و مراک��ز علمی در این زمین��ه راه حل هایی ارائه 
دهن��د؛ به عبارت��ی آینده بخش مع��دن در گرو 

مطالعات علمی و در دست دانشجویان است.
شهی��دی اظهار کرد: ایران ی��ک درصد تولید 
آه��ن دنی��ا را در اختی��ار دارد، همچنین تولید 
س��رب و روی در سال بی��ش از 20 میلیون تن 
است ک��ه اینها نشان می دهد ب��ه اطلاعات پایه 

برای عملکرد خوب نیاز داریم.
او ب��ا اشاره به اقدام��ات سازمان زمین شناسی 
ب��رای توسع��ه بخ��ش مع��دن گف��ت: سازمان 
زمین شناسی چندین بار زمین را پایش و نقشه ها 
را آم��اده کرده است. برای اینکه شناختی از زیر 
زمی��ن داشته باشیم، از س��ال 81 به ژئوفیزیک 
هوایی روی آورده ایم. در این راستا خطوط پرواز 
به 200 تا 250 متر رسیده و 6۴0هزار کیلومتر 

خطی برداشت هوایی داشته ایم.
رئی��س سازم��ان زمین شناس��ی و اکتشافات 
معدن��ی ادام��ه داد: در س��ال 83 اطل��س ملی 
نقشه های موضوعی زمین شناسی توسط سازمان 
منتشر و ظرفیت 1۴ م��اده معدنی بررسی شد. 
این اطلس تلفیق��ی از زمین شناسی، نقشه های 
زمین شناس��ی و سایر اطلاع��ات بوده و براساس 
مقی��اس 10 برابر دقت خ��ود را افزایش دادیم. 
در ده��ه ۹0 اکتشاف��ات ب��ه می��زان 550 هزار 
کیلومترمرب��ع و ژئوفیزیک هوایی در 6۴0 هزار 

کیلومتر طبق برنامه توسع��ه ششم برنامه ریزی 
و انجام شده است. 

معاون وزیر صنع��ت، معدن و تجارت با اشاره 
به وضعیت اکتش��اف در دنیا اظهار کرد: از سال 
1۹50 ت��ا 2016 در دنیا بسی��اری از کانسارها 
تبدی��ل به مع��دن شده اند اما در کش��ور ما این 
مسی��ر بسی��ار طولان��ی ش��ده و سال ه��ا طول 

می کشد که این معضل باید رفع شود.
رئی��س سازم��ان زمین شناس��ی و اکتشافات 
معدن��ی به راهکارهای رفع ای��ن معضل اشاره و 
اظهار کرد: انجام اکتشافات عمقی را باید مدنظر 
قرار دهیم. در این زمینه برنامه ریزی هایی شده؛ 
ب��ه این صورت که باید 2 میلی��ون و ۷50 هزار 
کیلومتر خط��ی ژئوفیزیک هوای��ی انجام دهیم 
که البته 155 ه��زار کیلومتر مربع انجام شده و 
برای ادامه کار از آنجایی  که توان ما بیش از این 
نیست به کمک بخش خصوص��ی نیازمندیم. او 
اشاره کرد: این اکتشافات با استفاده از روش هایی 

همچون ژئوفیزیک و ژئوشیمی، هیدروژئوفیزیک 
و حفاری اکتشافی انجام شده است.

اهمیت�تغییر�نگرش��
منص��ور قربان��ی، است��اد 
دانشگ��اه ب��ا اش��اره ب��ه 
دانشگاه ه��ای  وضعی��ت 
کشور به  »روزگار معدن« 
گفت: 110 موسسه علمی 
و  مع��دن  ح��وزه  در 
زمین شناسی دانشجو تربی��ت می کنند که باید 
بررسی شود چه میزان از این آموزش ها کاربردی 

و عملیاتی هستند.  
او ادام��ه داد: ام��روز دانشجویان علوم زمین و 
مع��دن باید اکتشاف کنن��د و در زمینه تولید و 
بهره ب��رداری آموزش ببینند. در این بین انجمن 
عل��وم زمی��ن دو مح��ور همگرای��ی موسسات 
علمی و اهمیت ب��ه موضوعات اکتشافی را جزو 

رویکردهای خود قرار داده است. 

رئیس انجم��ن زمین شناسی ایران اظهار کرد: 
نگ��اه ما به بخ��ش معدن اشتباه اس��ت، این در 
حال��ی است که درآم��د ناخالص کشور در حوزه 
مع��دن می توان��د از 12 به 22 درص��د برسد و 
ظرفی��ت بیش از این را هم دارد. البته برای این 
کار اطلاعات پایه ای ک��ه سازمان زمین شناسی 
بی نظی��ر  منطق��ه  سط��ح  در  ک��رده،   تهی��ه 

است.
 قربان��ی با بیان اینکه بسی��اری از مطالعات و 
اقدام��ات در حوزه زمین شناس��ی از دهه قبل از 
انقلاب ش��روع شده، گفت: در 30 سال اخیر در 
اکتش��اف نفت و گاز در خاورمیان��ه رتبه اول را 
داشته ای��م. میزان ذخایر قطعی نفت ما 30 سال 
پیش حدود 80 میلیارد بشکه بوده اما امروز این 

رقم به 2 برابر رسیده است. 
او در ادام��ه با اشاره به ضعف در اکتشاف بیان 
کرد: ذخایر بزرگ معدنی تا 5 سال دیگر به پایان 
خواهد رسید و پروژه های فعلی بخش معدن نیز 
کوچ��ک هستند. در حالی ک��ه در احداث تونل، 
جاده و اتوبان وضعیت خوبی داشته ایم، در حوزه 

معدن عملکرد مناسبی ارائه نداده ایم. 
رئی��س انجم��ن زمین شناس��ی گف��ت: هیچ 
سازمانی در کشور مرک��زی که توان پیش بینی 
آین��ده را داشت��ه باشد، راه ان��دازی نکرده است. 
حتی وزارت صنعت، معدن و تجارت هم مجله ای 

برای پیش بین��ی نرخ مواد معدنی ندارد. شرکت 
مل��ی نفت ای��ران هم بخش ب��الا و پایین دستی 
دارد که هر کدام فعالیت خود را انجام می دهند 
ام��ا بخشی ک��ه آینده نگر باش��د در آن احداث 
نشده است. ای��ن استاد دانشگاه عنوان کرد: 50 
درص��د اقتصاد ما وابست��ه به زمین است و آنچه 
زمین شناس��ان باید به آن توج��ه کنند، افزایش 
صنع��ت معدنی در کشور ب��ا مدیریت صحیح و 
بهره ب��رداری از 68 نوع م��اده معدنی موجود در 
کش��ور است تا بتوان در آینده در حوزه صادرات 

مثبت عمل کرد.
سخن�پایانی...��

کارشناسان بارو دارند کشور در تبدیل کانسار 
ب��ه معدن دچار ضعف جدی اس��ت و برای رفع 
ای��ن مشکل بای��د به نقش دانشگ��اه توجه کرد. 
باتوج��ه به اینک��ه در 10 س��ال گذشته معدن 
بزرگ��ی از کشورم��ان کشف و ثب��ت نشده، نیاز 
است که دانشگاه ها و مراکز علمی در این زمینه 

راه حل هایی ارائه دهند.
به ب��اور کارشناس��ان ام��روز دانشجویان علوم 
زمی��ن و معدن بای��د دست به اکتش��اف زده و 
آموزش های لازم برای رشد تولید و بهره برداری 
را ببینن��د. در این بین انجمن های مختلف مثل 
انجم��ن علوم زمین می توانند به این روند کمک 

کنند. 

رفع ضعف های معدن با تکیه بر دانش
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پیشگامی »چادرملو« در ایفای مسئولیت  اجتماعی 
در نشس��ت بررس��ی طرح ه��ای و برنامه ه��ای 
توسع��ه چادرملو که در استان��داری یزد برگزار شد، 
طالب��ی، استاندار یزد با اشاره به اقدامات بسیار موثر 
شرک��ت معدنی و صنعتی چادرمل��و در امر مقابله و 
پیشگی��ری از کرونا در استان یزد افزود: چادرملو از 
شرکت های پیشگام درایف��ای مسئولیت اجتماعی 
و همچنی��ن رشد و توسع��ه اقتصادی منطقه است. 
ب��ه گزارش روابط عمومی چادرمل��و، در این جلسه 
ک��ه با حضور مدیرعام��ل چادرملو، مدیرعامل گروه 
سرمایه گ��ذاری امید، مدیر ک��ل صنایع استان یزد 
و جمع��ی دیگر از مدی��ران، در محل استانداری یزد 
برگ��زار شد. طالبی همچنین ب��ا استناد به گزارش 
مرک��ز پژوهش های مجلس که یزد را برترین استان 
در امنی��ت سرمایه گذاری اعلام ک��رده است گفت: 

زمین��ه سرمایه گذاری دراین استان فراهم است و از 
اج��رای طرح های تولیدی و صنعتی کاملا استقبال 
می کنی��م. وی از ناصر تق��ی زاده مدیرعامل شرکت 
معدن��ی و صنعتی چادرمل��و به عنوان کلکسیونی از 
تجرب��ه یاد کرد و گفت: با اجرای طرح های چادرملو 

توانستی��م چالش ه��ای منطقه از   جمل��ه اشتغال را 
مرتفع کنیم و اکنون نیز برنامه ها و طرح های خیلی 
خوب��ی در جهت توسعه از سوی از این شرکت ارائه 
شده که انتظار داریم با حمایت سرمایه گذاران عمده 
چادرمل��و این طرح ها عملیات��ی شود و ما نیز ضمن 
حمای��ت کامل از هیچ کمک��ی دریغ نخواهیم کرد. 
مدرس خیابانی، مدیرعامل گروه سرمایه گذاری امید 
نیز به عنوان سهامدار عمده چادرملو با تاکید برنگاه 
توسعه بخشی امید، ضرورت تکمیل زنجیره تولید و 
توج��ه به صنایع پایین دستی فولاد با اولویت بخشی 
به ساخت داخل را از اولویت های این شرکت عنوان 
کرد و گفت: خوشبختانه تقی زاده فردی توسعه گرا 
و مدی��ری تحول گرا است و هم��واره در این زمینه 
پیشگام بوده و ما نیزاز برنامه های ایشان حمایت کام 

می کنیم.مدرس خیابانی در عین حال تصریح کرد: 
حلقه مغفول مانده صنعت فولاد، اکتشاف است. اگر 
موضوع اکتشاف ح��ل نشود بزودی صنعت فولاد با 
مشکلات بسیاری مواجه خواهد شد. وی افزود: چون 
طرح ه��ای اکتشاف پرهزین��ه و زمان بر است کمتر 
سرمایه گذاری مایل است در این زمینه فعالیت کند، 
ام��ا چادرملو و اراده شخص مدیرعامل آن بر اجرای 
طرح های اکتشافی با هدف دستیابی به منابع جدید 
سنگ آهن است، ب��ه همین منظور تصمیم گرفتیم 
ی��ک شرکت حف��اری و اکتشاف به صورت مشترک 
ب��رای تسریع در تحقق ای��ن امر مهم تاسیس کنیم 
و انتظ��ار داریم مسئولان استان نیز اقدامی جدی و 
عمل��ی در واگذاری معادن معطل مانده به چادرملو 
انج��ام دهن��د. مدیرعامل امید با ی��اد آوری اینکه تا 

کن��ون تصور می کردیم ثروت در چاه های نفت است 
گف��ت: ما اشتباه می کردیم و ث��روت در دل کویر و 
مع��ادن آن نهفت��ه است و بای��د از از این منابع غنی 
ث��روت برای توسعه اقتص��ادی و ایجاد اشتغال مولد 

بهره برداری کرد.
 بر اساس همین گزارش در ادامه این نشست ناصر 
تقی زاده مدیرعام��ل و عضو هیات مدیره چادرملو با 
تقدی��رو تشکر از همراهی و هماهنگی های کم نظیر 
مسئولان استان یزد در پیگیری طرح های چادرملو 
افزود: آماده هستیم تمامی پهنه های معدنی استان 
ی��زد را اکتش��اف کنی��م و در ای��ن راه بسیار جدی 
هستیم، به همین منظور در صدد تهیه ماشین آلات 
حف��اری عمیق هستیم ت��ا مانعی در این راه نداشته 
باشیم. وی یاد آوری کرد درحال حاضر طرح تولیدی 

تکمیل کنن��ده زنجیره فولاد، چ��ون گندله سازی، 
آهن اسفنج��ی، ورق ه��ای ف��ولادی، صنای��ع ف��رو 
آلی��اژی، نسوزها، ماشین س��ازی و چند طرح پائین 
دست��ی ف��ولاد را در دست اقدام داریم. و قصد داریم 
با تاسیس یک منطقه صنعتی جدید در استان یزد، 
تحول��ی بزرگ در توسعه اقتصادی این استان ایجاد 
کنی��م. وی تصریح ک��رد: چادرملو خود را متعهد به 
ایف��ای مسئولیت اجتماعی و ایجاد زیر ساخت های 
توسع��ه می دان��د و آمادهایم علاوه ب��ر طرح های در 
دس��ت اجرا از جمله انتقال آب خلیج فارس، ساخت 
نیروگاه ه��ای خورشی��دی، راه س��ازی، بهداش��ت 
و درم��ان و فرهنگ��ی و ورزشی به می��زان واگذاری 
 ه��ر پهنه جدی��د معدنی خدم��ات مشابه��ی ارائه 

دهیم.

رابطه دانشگاه و معدن برد-برد است
منیر حضوری

خبرنگار

و  ن��و  افک��اری  صاحب��ان  دانشجوی��ان، 
صنع��ت،  سازندگ��ان  به عن��وان  خ��لاق 
 مع��دن و اقتص��اد هر کش��وری به حساب 

می آیند. 
نق��د  افک��ار،  برخ��ورد  دانشگ��اه مح��ل 
 سازن��ده و فضایی ب��رای فراگیری و رشد 

است.
 از ط��رف دیگر صنعتک��اران و معدنکاران 
ب��رای توسع��ه بلندمدت بای��د از سرمایه 
 انسانی و دانش دانشجویان و اساتید بهره 

ببرند.  در حالی  که بنیان معادن و صنایع 
در کشوره��ای پیشرفت��ه ب��ر دانشگاه بنا 
 ش��ده، این قاع��ده در برخ��ی کشورهای 
درحال توسعه از جمله ایران حاکم نیست 
و با آنچ��ه که در کشورهای توسعه یافته و 
 پیشرفته اتف��اق می افتد، فاصله معناداری 

دارد.
 روزنام��ه »روزگار معدن« به اهمیت بهره 
از دانشگاه در بخش معدن پرداخته و این 
س��وال اساسی را مطرح ک��رده که اقتصاد 
مع��دن تا چه ح��د از دان��ش دانشجویان 
ب��رده  به��ره  دانشگاه ه��ا  ب��ا  ارتب��اط   و 

است. 

امروز در ق��رن ۲۱ برخ��ورداری از دانش در 
پیشبرد تمامی جنبه های زندگی نقش پررنگی 

دارد.
دغدغ��ه مطالع��ه ب��ه ف��رد می آم��وزد ک��ه 
پیچیدگ��ی موضوع��ات را دی��ده، تحلیلی فکر 
کن��د، مسئولیت پذی��ر باش��د و ایده های خود 
را به ط��ور موث��ر به اج��را درآورد. تمرک��ز ب��ر 
مطالع��ه به ف��رد کمک می کند ت��ا   مهارت های 
 زی��ادی در زمین��ه ح��وزه موردعلاق��ه خ��ود 

فراگیرد.
 از آنج��ا که دانشج��و با حض��ور در دانشگاه 
فرص��ت می یابد تا آگاهی خود را افزایش داده و 
مهارت های متنوعی را فرا  گیرد، حتی می تواند 
در رشته ای ش��روع به فعالیت کند که لزوما در 

آن تحصیل نکرده است. 
دانشجو می تواند با فراگیری مهارت های لازم 
با فرصت ه��ای جدید و غیرمنتظ��ره ای رو به رو 
شود که ممک��ن بود در ص��ورت بی توجهی به 

اطلاعات در دسترسش قرار نگیرد.
دانشگ��اه به دلی��ل ایجاد فضایی ب��رای تفکر، 
س��وال، تجزیه و تحلی��ل و پژوه��ش می تواند 
اف��رادی را به جامعه معرف��ی کند که بیشترین 
کارآی��ی را برای رش��د اقتص��ادی و  اجتماعی 
داشت��ه باشند. دانشجو با رش��د دانش می تواند 
شغل و امنی��ت مالی برای خ��ود کسب کند و 
در نهای��ت کیفیت زندگی اجتماع��ی را بهبود 

ببخشد.
از س��وی دیگر مدت هاست که تاکید می شود 
از نفت دوری و در مقابل بر معدن تمرکز کنیم. 
در نتیجه ای��ن رویکرد کوه ه��ا تکه تکه شده و 

به فروش می رسند.
 اگر سفری در جاده های کشور داشته باشیم 
کوه های نصفه نیم��ه و سنگ های بریده شده را 
خواهی��م دید که با اسم دوری از درآمد نفتی از 

دل مادر زمین جدا می شوند. 
از ط��رف دیگ��ر م��واد معدنی بخش��ی از هر 
محصول��ی هستند که م��ا در زندگی از آن بهره 
می بری��م. یک نمونه مت��داول آن مس است که 
در سیم کشی برق مورداستفاده قرار می گیرد یا 
می توان به تیتانیوم اشاره کرد که برای ساخت 
ق��اب هواپیما یا رنگدانه  در رن��گ  کاربرد دارد. 
همچنین عصر اطلاعات ما را با استفاده از مواد 
معدن��ی در محصولات��ی از جمل��ه تلفن  همراه 
واداشت��ه اس��ت. اینجاست که نقط��ه اشتراک 

معدن و دانشگاه شکل می گیرد. 
اینجاس��ت که متوجه خواهی��م شد با بهره از 
علم و دان��ش اساتی��د و فارغ التحصیلان رشته 
مع��دن و زمین شناسی می توانی��م بهره برداری 

عادلانه و پایدار از مادر زمین داشته باشیم. 
به ط��ور حتم بشر برای تامی��ن نیازهای خود 
بای��د از مناب��ع طبیع��ی بهره ب��رداری کند اما 
بیایی��م با تکیه ب��ر دان��ش روز و بهره گیری از 
فض��ای علمی دانشگاه برای نسل آینده نیز کوه  
و سن��گ  بگذاری��م. نوادگان ما نی��ز حق دیدن 
مناظ��ر طبیع��ی و بهره برداری از م��واد معدنی 
را دارن��د. سیاست گ��ذاری در راست��ای توسعه 
پای��دار و تمرکز بر اه��داف آن موجب می شود 
سیاست ه��ای توسع��ه کوتاه م��دت نباشد و از 
تمام��ی ظرفیت ها و بازیگ��ران موجود استفاده 

شود.

یادداشت

منیر حضوری
روزنامه نگار

ارتباط ناگسستنی دانشگاه و صنعت

رابطه معادن و صنایع وابسته به دانشجو 

سخن پایانی...اهمیت توجه به اکتشاف عمقی با تکیه بر دانش

حرکت پایه های صنعت باتوجه به بخش معدن

امیربیژن یثربی، برگزیده بنیاد ملی نخبگان کشور در علوم زمین با 
بیان اینکه برای بررسی ارتباط دانشگاه و معدن باید به ارتباط دانشگاه 
و صنعت نگاه کرد به »روزگار معدن«  گفت: برای بررسی بهتر میزان 
ارتباط دانشگاه و صنعت ابتدا باید این موضوع را در کشورهای پیشرفته 
 و توسعه یافته بررسی کرد ت��ا از استانداردهای کشورهای پیشرفته 
آگاه شد.  صنعتکاران در این کشورها به این نتیجه رسیده اند که برای 
حل مشکلات خود باید به دانشگاه روی آورند. به  این  ترتیب بسیاری 
از مسائ��ل و مشکلات صنعت در دانشگاه  حل و راهکارهای علمی به 
بخ��ش صنعت منعکس می شود.  از آنجا که دانشگاه ها هم با صنعت 
ارتباط خوبی برقرار کرده اند، می توان گفت ارتباط دانشگاه و صنعت 

در کشورهای پیشرفته ناگسستنی است. 
رابطه دوسر برد �

برگزیده بنی��اد ملی نخبگان کشور در علوم زمین با بیان اینکه در 
کشوره��ای دیگر دانشگاه کلیدواژه اساس��ی است، تصریح کرد: این 
مهم را نمی توان کتمان ک��رد که زادگاه علم در هر کشوری دانشگاه 
است. در نتیجه صنعت ب��ا برون سپاری حل مشکلات به دانشگاه ها 

مسائ��ل خود را حل و فصل ک��رده و مسیر علمی توسعه را 
می یابد. در واقع در کشوره��ای توسعه یافته ارتباط میان 
صنع��ت و دانشگ��اه موج��ب پیشرفت عل��م، صنعت و در 
ادام��ه کاهش هزینه تولید شده اس��ت.   یثربی با تاکید بر 
اینک��ه علم یکی از مهم ترین ابزارهای کاهش هزینه تولید 
است، خاطرنشان کرد: ارتباط میان صنعت و دانشگاه یک 

رابط��ه برد-برد است؛ به این صورت که صنعت برای توسعه و کاهش 
هزینه ه��ای خود به دانش و دانشگاه وابسته است و دانشگاه نیز برای 
برپای��ی خود به بودجه صنع��ت نیاز دارد.  او ادام��ه داد: جالب است 
ک��ه یکی از مهم ترین فاکتورها و معیارها ب��رای اینکه دانشگاهی در 
رتبه های برتر جهانی قرار گیرد، تعداد پروژه هایی است که از صنعت 
دریافت کرده است. این مهم نشان می دهد که هر دو بخش به یکدیگر 

نیاز دارند. 
دنبال مقصر نگردیم  �

برگزیده بنیاد ملی نخبگان کشور در علوم زمین در ادامه به بخش 
معدن پرداخت و با بیان اینکه حلقه مفقوده ای بین معدن و دانشگاه 

در کش��ور ما وج��ود دارد، تصریح کرد: ب��ا اینکه در بخش 
معاونت  پژوهشی تمامی دانشگاه های کشور مدیر ارتباط 
ب��ا صنعت و معدن وج��ود دارد، سوال مه��م این است که 
چق��در این بخش توانسته موفق عم��ل کند؟ با بررسی ها 
متوج��ه خواهیم شد که متاسفانه صنعت معدن و دانشگاه 
در کشور ما ارتب��اط چندانی ندارند.  در این زمینه صنعت 
تقصیر را گردن دانشگاه و دانشگاه هم تقصیر را گردن بخش صنعت 
انداخت��ه است. او با اش��اره به سابقه کاری خود در هر دو زمینه گفت: 
از آنج��ا که چند سال در دانشگاه تدریس ک��رده و به واسطه کاری با 
صنعتگران معدنی و دانشگاهی در ارتباط بوده ام، باور دارم که هر دو 
به نوع��ی حق دارند اما اینک��ه به دنبال مقصر بگردیم، مشکلی را حل 
نخواهد کرد. یثربی با اشاره به ارتباط ضعیف دانشگاه و صنعت معدن 
در کشور تصریح کرد: هرچند تغییراتی در این زمینه رخ داده و چند 
سال��ی است که شاهد همکاری برخ��ی هلدینگ های بزرگ معدنی 
کشور به ویژه در صنعت سنگ آهن با دانشگاه های کشور هستیم اما 

انتظار ما بیش از اینها است. 

نقش کمرنگ دانش بنیان ها �
برگزی��ده بنی��اد ملی نخبگ��ان کش��ور در علوم زمین ب��ا اشاره 
ب��ه اهمی��ت توج��ه ب��ه دانش بنیان ه��ا تصری��ح ک��رد: ب��ا اینکه 
ح��وزه دانش بنیان ه��ا ام��روزه بسی��ار مه��م اس��ت، متاسفان��ه 
بخ��ش مع��دن در ارتباط گی��ری ب��ا آن ت��لاش ناچی��زی داشته 
 اس��ت ک��ه البته عل��ت اصل��ی آن نبود ارتب��اط معدن ب��ا دانشگاه 
اس��ت.  از آنجا که این موضوع در بخش معدن نسبت به سایر صنایع 
پررنگ تر اس��ت، می تواند مضراتی را برای اقتص��اد کشور به همراه 
داشته باش��د.  یثربی با اشاره به اقدامات اخی��ر در این زمینه گفت: 
به تازگی دانشگاه صنعتی شریف در حوزه دانش بنیان و فعالیت های 
معدن��ی وارد شده است. این را به فال نیک می گیریم و امیدواریم که 

آغازی پربار باشد.
  او در نهایت تاکید کرد: برای کاهش مشکلات صنعت معدن باید 

توجه بیشتری به دانشگاه شود.
 امی��دوارم هلدینگ های بزرگ معدنی ب��رای حل مشکل بخش 
معدن ارتباط خود را با تمامی دانشگاه های کشور گسترش دهند. 

سیامک اخطاری، فعال صادراتی و مشاور بین المللی 
حوزه سنگ با اشاره به وضعیت کشورهای توسعه یافته 
ب��ه »روزگار مع��دن«  گفت: این کشورها ب��ا ایجاد فضا 
ب��رای طرح مسائ��ل و مشکلات روز صنعت��ی و معدنی 
در دانشگاه ها شرای��ط تعریف پایان نامه های تحقیقاتی 
را فراه��م می کنند. ای��ن پایان نامه ه��ا در میان مدت و 

بلندمدت به شکل سیستماتی��ک و منظم در مسیر ایجاد راه حل 
ی��ا تجاری سازی هدایت می شوند. به  این  ترتیب دانشجو در مسیر 
کسب دان��ش وارد کانال عمل گرایی و اجرایی شده و در این روند 
فاصل��ه دانشگاه و صنعت به حداق��ل می رسد. این فعال صادراتی 
و مش��اور بین الملل��ی حوزه سن��گ با اشاره به نق��ش دانشگاه در 
رش��د بهره وری ادامه داد: توجه ب��ه نقش دانش و دانشگاه موجب 
افزای��ش بهره وری در راستای رش��د تولید ناخالص ملی می شود.  
همان ط��ور ک��ه می دانیم یک��ی از راه های افزای��ش بهره وری در 
ه��ر کشوری،  تمرکز ب��ر تحقیق و توسعه، تولید فک��ر و اندیشه و 
دان��ش است.  اگ��ر دانشگاه های کش��ور فهرست��ی از مشکلاتی 
ک��ه هم اکن��ون معادن و صنای��ع وابسته با آن درگی��ر هستند، را 
در اختی��ار داشت��ه باشند، در عمل می توان ب��ه نیروهای جوان و 
 خلاق ب��رای رسیدن به اهداف عالی پیشرف��ت و توسعه صنعتی 
جه��ت داد.اخطاری با اشاره به نق��ش تشکل های صنفی تصریح 

کرد: تشکل های صنفی می توانند به عنوان پل ارتباطی 
مع��دن و صنعت با دانشگاه عمل کنن��د. آنها می توانند 
در زمینه ه��ای مختل��ف مدیری��ت اجرای��ی، مدیریت 
مناب��ع انسان��ی، پ��ردازش داده و اطلاع��ات، مکانیزه و 
هوشمندس��ازی، طرح های کاه��ش ضایعات و افزایش 
بهره وری، سیستم ه��ای مانیتورین��گ و نظارتی، امور 
اکتش��اف و آزمایشگاهی به شکلی دانشگ��اه را درگیر پروژه های 
معدن��ی و صنعت��ی کرده و مقدم��ات شناسای��ی و ورود نخبگان 
 و استعداده��ای دانشجوی��ی به بخش معدن و صنع��ت را فراهم 
کنند.  این فعال صادرات��ی و مشاور بین المللی حوزه سنگ ادامه 
داد: دانشگاه بای��د با احساس پویایی موثر به شکلی هدفمند خود 
را با واقعی��ات و مشکلات صنعتی و معدنی کش��ور مرتبط بداند. 
برپای��ی کارگاه ه��ای مشت��رک دانشگاهی و صنعت��ی، برگزاری 
نشست ه��ا و ایجاد اتاق فکر متعدد و مشت��رک راه را برای ارتقای 
ای��ن پیوند پویا ب��از خواهد ک��رد. او ادامه داد: جامع��ه معدنی و 
صنعت��ی می توان��د با تعمی��ق روابط ب��ه شکل کم��ی و کیفی با 
دانشگاه زمین��ه تبادل نظر و تشریک مساع��ی را در پورتال هایی 
که ب��ه همین منظ��ور طراحی می شون��د، فراهم کن��د تا شاهد 
 ارتب��اط موثر برای پیشب��رد اهداف معدن��ی و صنعتی در کشور 

باشیم. 

انجم��ن  عض��و  قلمق��اش،  جلی��ل 
زمین شناس��ی ایران ب��ه »روزگار معدن« 
گفت: در ۶۰ سال گذشته سطح کشور را با 
دقت ۲۵۰: ۱ هزارم و ۱۰۰ هزارم پیمایش 
و تلاش کرده ایم ذخایر معدنی را در سطح 
شناسایی کنی��م اما از آنجایی ک��ه دنیا به 

سمت اکتشافات عمقی رفته، ما ناگزیریم اطلاعات 
معدنی مان را در عمق افزایش دهیم. او تصریح کرد: 
وقتی به دروس زمین شناسی در آموزش و پرورش 
و مقاطع تحصیلی مختلف کم توجه شود، در آینده 

خسارت  آن را خواهیم دید.
دقت کم مطالعات بخش معدن �

قلمقاش تصریح کرد: بای��د مطالعات دقیق تری 
در سط��ح داشته باشیم؛ به این خاطر که ارزان ترین 
و سریع تری��ن روش است. به  ای��ن  ترتیب پیشنهاد 
تسری��ع فرآین��د برداش��ت و تهی��ه نقشه ه��ای 
زمین شناس��ی و ژئوشیمیای��ی با مقی��اس ۲۵: ۱ 

ه��زارم را دارم.  قلمق��اش ب��ا بیان اینکه 
در ۳۰ سال گذشت��ه نتواسته ایم کشف 
بزرگ��ی در کشور داشت��ه باشیم، اظهار 
ک��رد: دق��ت مطالع��ات ما افت ک��رده و 
ما نتوانسته ای��م از دق��ت ۱:۱۰۰هزارم 
جلوت��ر برویم. باوجود رش��د رشته های 
دانشگاه��ی و تعداد زی��اد دانشجوی��ان، متاسفانه 
دق��ت مطالع��ات عموم��ی م��ا از این ع��دد جلوتر 
نرفت��ه است. عض��و انجمن زمین شناس��ی ایران با 
تاکی��د بر اینکه آین��ده بهتر در گ��رو منابع انسانی 
توانمن��د است، ادام��ه داد: این مه��م کلیدی برای 
رشد مع��ادن است. آنچه که ام��روز زمین شناسان 
بای��د در زمینه آن کار کنند تهی��ه نقشه سه بعدی 
زمین شناسی کشور براس��اس اطلاعات سطحی و 
عموم��ی موجود در کشور است ک��ه البته این مهم 
 به سرمایه مناسب و هم��ت سازمان زمین شناسی 

نیازمند است.

تکیه بر دانش آموختگان جوان �
قلمق��اش با اش��اره به آمار اشتغ��ال و بیکاری در 
حوزه معدن در کشور گفت: براساس داده های بانک 
مرکزی در ۱۰ سال گذشته متوسط نرخ بیکاری ما 
۱۱.۷۱ درصد بوده است. به طور متوسط ۵۳ درصد 
تحصیلکردگان شاغ��ل و ۴۷ درصد بیکار بوده اند و 
بیشترین نرخ اشتغال ه��م به علوم پزشکی مربوط 

بوده است. 
 قلمق��اش ب��ا اش��اره ب��ه اهمی��ت به��ره از 
تحصیلکردگان و دانشجویان در رشد بخش معدن 
گفت: مهم ترین راهب��رد برای آینده بهتر در کشور 
اتکا ب��ه دانش آموختگان جوان و نخبه کشور است.  
م��ا اهداف زیادی در آینده داری��م اما برای ساختن 
بهت��ر آن بزرگ ترین هدف باید ایجاد فضا و حمایت 
از جوانان و اندیشه های آنها باشد. باید بدانیم بدون 
برنامه ریزی برای این آینده سازان نمی توانیم آینده 

خوبی داشته باشیم.

 ارتباط میان صنعت و معدن با دانشگاه یک 
رابطه برد-برد است؛ به این صورت که صنعت و 
معدن برای توسعه و کاهش هزینه های خود به 
دان��ش و دانشگاه وابسته هستند و دانشگاه نیز 
 برای تداوم عملکرد به بودجه صنعت و معدن نیاز 
دارد.  کارشناس��ان ب��اور دارن��د کشوره��ای 
پیشرفت��ه با ایج��اد فضا برای ط��رح مسائل و 
مشک��لات روز صنعتی و معدنی در دانشگاه ها، 
شرایط تعری��ف پایان نامه ه��ای تحقیقاتی را 

فراهم می کنند.
 این پایان نامه ه��ا در میان مدت و بلندمدت 
به شکل سیستماتیک و منظم در مسیر ایجاد 
راه حل یا تجاری س��ازی هدایت می شوند، این 
در حالی است که ما در این زمینه ضعیف عمل 
کرده ای��م.  به ای��ن معنی که ارتب��اط معدن و 
دانشگ��اه آنطور که بای��د و شاید شکل نگرفته 

اس��ت. اگر دانشگاه ه��ای کش��ور فهرستی از 
مشکلات��ی ک��ه هم اکن��ون مع��ادن و صنایع 
وابسته با آن درگیر هستند، را در اختیار داشته 
باشن��د، در عمل می توان ب��ه نیروهای جوان و 
خلاق برای رسیدن به اهداف عالی پیشرفت و 
 توسعه صنعتی جهت داد و شاهد توسعه کشور
 ب��ود.  کارشناس��ان ب��اور دارند ب��رای کاهش 
مشکلات صنعت معدن باید توجه بیشتری به 
دانشگاه شود. در این  راستا برپایی کارگاه های 
مشت��رک دانشگاه��ی و صنعت��ی، برگ��زاری 
نشست ها و ایجاد ات��اق فکر متعدد و مشترک 
راه را ب��رای ارتق��ای این پیوند پوی��ا باز خواهد 
ک��رد.  در پای��ان امی��د اس��ت هلدینگ های 
بزرگ معدنی برای ح��ل مشکل بخش معدن 
 ارتب��اط خود را با دانشگاه های کشور گسترش

 دهند.

نیما کریم، دانشجوی دکترای معدن دانشگاه صنعتی 
امیرکبیر با اشاره به اینک��ه معدن به عنوان صنعت مادر 
شناخته می شود ب��ه »روزگار مع��دن« گفت: براساس 
گ��زارش سازمان مل��ل متحد جمعیت جه��ان در سال 
۲۰۱۹ میلادی حدود ۷.۶ میلیارد نفر بوده که پیش بینی 
می شود تا س��ال ۲۰۳۰ به حدود ۸.۶ میلیارد نفر برسد.  

در واق��ع هر سال به  ان��دازه جمعیت کشور ایران به جمعیت جهان 
افزوده می ش��ود. از آنجا که بیشترین رشد جمعیت در قاره آسیا و 
افریقا اتفاق می افتد، باید به توسعه بخش معدن بیش از اینها توجه 
ک��رد.  او تاکی��د کرد: بخش معدن می توان��د پایه های صنعت یک 
کشور را به حرکت درآورد و در توسعه زیرساخت ها نقش مهمی ایفا 
کند؛ بنابراین توجه به ارتباط معدن و دانشگاه امری ضروری است.

رشد زنجیره ارزش با تکیه بر دانش �
ای��ن دانشج��وی رشت��ه معدن ب��ا اشاره ب��ه موض��وع زنجیره 
ارزش اظه��ار ک��رد: وقتی ماده اولیه از مع��دن استخراج می شود، 
ی��ک زنجیره را طی کرده ت��ا به محصول نهای��ی تبدیل می شود. 
طراح��ی و کنترل این زنجیره و به��ره از علوم در طول این زنجیره 
نشانگر ای��ن مهم است که ب��رای تولید محص��ول نهایی معدنی، 
اج��رای عملی��ات معدنک��اری، بست��ن و بازسازی مع��دن باید از 
دان��ش روز استفاده کرد.  به دلی��ل افزایش جمعیت جهان و تولید 

 زیرساخت ه��ا این دانش امروزه بیشت��ر از گذشته مهم
 است. 
شیلی، مورد مطالعاتی موفق �

کری��م در نهایت ب��ا اشاره به اهمیت به��ره از سیستم 
اتوماسی��ون اظهار ک��رد: از آنجا که فعالی��ت در معادن 
زیرزمین��ی ریسک های فراوان��ی دارد و کنترل ایمنی و 
مواردی از این دست ضرورت دارد، بهتر است از سیستم اتوماسیون 
ب��رای هماهنگی بهتر بهره برد. به طور حتم تا سال ۲۰۵۰ میلادی 
معدنک��اری زیرزمینی موردتوجه دنیاس��ت و برای توسعه آن باید 
از دان��ش کافی برخوردار بود.  شیلی و افریقای جنوبی متخصصان 

زیادی در این حوزه دارند و موفق عمل کرده اند. 
م��ا هم باید ب��ر این موضوع بیشت��ر تمرکز کنی��م. نکته جالب 
اینک��ه شیلی ب��ا تمرکز بر دانش و تخص��ص توانسته از یک کشور 
درحال توسعه ام��روز به کشور توسعه یافته تبدیل شود.  امروز ۳۰ 
درص��د مس دنیا در شیلی تولید می شود و تولید ناخالص ملی این 

کشور به مس وابسته است. 
ظرفی��ت معادن زیرزمینی این کشور بیش از ۳۰ میلیون تن در 
سال برآورد شده است.  او تصریح کرد: برگزاری سمینار، کنفرانس 
و نشست ه��ای علمی میان دانشگاه و معدن می تواند باعث توسعه 

روابط این دو حوزه شود.

 توسعه تعادل
 دانشگاه و معدن
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مدیرعام��ل مجتمع ف��ولاد خراسان در بازدید از اکوپ��ارک در حال احداث این 
شرک��ت، از نامگذاری این مجموعه زیست محیطی به ن��ام »شهید فخری زاده« 
خب��ر داد. به گزارش روابط عمومی ف��ولاد خراسان، کسری غفوری در این بازدید 
ب��ا گرامیداشت یاد دانشمن��دان هسته ای شهید کشورمان، بی��ان کرد: شهدای 
هست��ه ای گوهره��ای درخش��ان و نمایان کننده مسیر ع��زت، استقلال طلبی و 
میهن دوست��ی مردم ایران هستند و اگر چه شهادت هر ی��ک از این عزیزان برای 
م��ردم ما تلخ و لطمه ای ب��زرگ است اما مسیر پیشرف��ت و توسعه علم و فناوری 
در ای��ران با این حرکات دشمنان مستاصل کشور و نظام دچار وقفه نخواهد شد و 
زنجیره دانش و پژوهش ایجاد شده به برکت وجود فرزندان اندیشمند این سرزمین 
استمرار خواهد داشت. مدیرعامل ف��ولاد خراسان، با بیان اینکه گرامیداشت یاد 
شهدا، سرمایه ای معنوی برای حفظ مسیری است که ایشان آغازگر و تداوم بخش 
آن ب��وده ان��د، دستور داد که اکوپ��ارک در حال احداث شرکت ب��ه نام این شهید 
والامق��ام نامگذاری شود تا خانواده ها و فرزندان این دیار که در آینده از این امکان 
زیست محیطی برخوردار می شوند، یاد و نام این شهید را به خاطر بسپارند و اهداف 
و آرمان های وی و دیگر شهدای هسته ای را در لوح جان خویش حک کنند. گفتنی 
است اکو پارک فولادخراسان، مجموعه ای زیست محیطی است که در آن دریاچه 
مصنوعی، فضای سبز، امکانات ورزشی و... با هدف برخورداری خانواده بزرگ فولاد 
خراسان و همشهریان در حال احداث است. به گفته کارشناسان با توجه به شرایط 
اقلیمی و تنوع زیستی موجود در فضای پیرامونی مجتمع فولاد خراسان، این اکو 
پارک می تواند کمک شایانی به حفظ محیط زیست و حراست از گونه های گیاهی، 
جان��وری و نی��ز بازچرخانی آب مورد مصرف در سای��ت صنعتی و آبیاری پوشش 

گیاهی و فضای سبز داخل سایت صنعتی داشته باشد. 

رئی��س سندیکای صنع��ت آلومینیوم گف��ت: آینده 
آلومینی��وم در دنیا بسیار روشن است و این فلز دومین 
فل��ز پرکاربرد دنیا است و در جاهای��ی که امکان دارد 
می توان��د جایگزین فلزه��ای سنگین ت��ری مثل آهن 
ش��ود، لذا تمرکز ما به جز تامین بازار داخلی باید روی 

صادرات باشد.
هوشن��گ گ��ودرزی در گفت وگو ب��ا ایراسین درباره 
آین��ده صنع��ت آلومینی��وم در جه��ان گف��ت: آینده 
آلومینی��وم در دنیا بسیار روشن است و این فلز دومین 
فل��ز پرکاربرد دنیا است و در جاهای��ی که امکان دارد 
می توان��د جایگزی��ن فل��ز، رئیس سندیک��ای صنعت 
آلومینیوم ه��ای سنگین تری مث��ل آهن شود و طبیعی 
است که وقتی نیاز جهانی به این فلز وجود دارد سرانه 

مصرف آن هم رو به افزایش باشد. 
لذا توجه ما نباید تنها به تامین بازار داخلی باشد، بلکه 
باید توجه صنعتگرهای ما ب��ه صادرات باشد، زیرا این 
صنعت به انرژی بالایی نیاز دارد و باتوجه به اینکه ایران 
یک��ی از مراکز بزرگ انرژی دنیا است و در برخی موارد 
دومین و در بعضی جاه��ا نخستین کشور تولیدکننده 
انرژی در دنیا هستیم؛ طبیعت��ا با انرژی ارزان تری که 
داریم می توانیم ارزش اف��زوده بیشتری در این صنعت 
ایج��اد کنیم و می��زان اشتغالی ک��ه در نتیجه تبدیل 
اکسید به آلومینا و آلومینا به شمش در کشورمان ایجاد 

 می ش��ود؛ می تواند اثر بسیار موث��ری در اقتصاد کشور 
داشته باشد.

رئی��س سندیک��ای صنع��ت آلومینی��وم در ادامه به 
ص��ادرات ایران به چین و کشوره��ای منطقه پرداخت 
و افزود: طبیعتا درحال حاضر بزرگ ترین تولیدکننده و 
مصرف کنن��ده این فلز در جهان چین است، همان طور 
که بیش از ۶۳ درصد تولید دنیا در چین اتفاق می افتد 
در ایران ه��م محصولات آلومینیوم و مواد اولیه آن در 
درج��ه اول به چین صادر می ش��ود و در مرتبه دوم به 

کشورهای همسایه صادر می شود.
گ��ودرزی در ادامه به تاثی��ر تحریم ها روی صادرات 
آلومینیوم اشاره ک��رد و گفت: یکی از دلایل اصلی که 
ما در سایر بازارهای دنیا حضور نداریم، مشکلات ناشی 
از تحریم اس��ت. این مشکلات محدودیت هایی در نقل 

و انتقال پول ایجاد می کند، از طرفی برخی از کشورها 
ه��راس تجارت با ایران را دارن��د، زیرا می ترسند مورد 
س��وال و تحریم ق��رار بگیرند، لذا ب��ازار صادراتی ما به 

همین کشورهای همسایه محدود می شود.
وی گف��ت: یک��ی دیگ��ر از مشکلاتی ک��ه کنار این 
ص��ادرات ایجاد می شود این است که به علت تحریم ها 
ما شمش صادراتی مان را با نرخ پایین تری نسبت به نرخ 
دنیا عرضه می کنیم. لذا آنها شمش را از ما می خرند و 
با آن دست به تولید می زنند و نرخ محصولات تولیدی 
کشوره��ای همسایه ما مثل ترکیه باعث شده بعضی از 
بازارهای کشورهای همسایه را در بخش محصولات از 

دست بدهیم.
 مث��لا در سیم و کابل، در پروفیل، ورق و... بازارهای 
ع��راق و افغانست��ان را که در گذشت��ه در اختیار ایران 
ب��وده است از دست داده ای��م و این کشورها تدریجا به 
 سم��ت ترکیه میل کرده اند. ل��ذا باید روی این موضوع 

کار شود. 
برنامه ه��ای مناسب��ی ه��م در نظر گرفت��ه شده که 
امیدواری��م ب��ا استفاده از ای��ن برنامه ه��ا و هماهنگی 
ک��ه بین صادرکنندگ��ان مواد اولی��ه و صادرکنندگان 
محصولات آلومینیوم در داخل کشور به وجود می آید، 
ای��ن اختلاف قیمت ها کاهش پی��دا کند و ما بازارهای 

همسایه را به صنعت خودمان برگردانیم. 

ذوب آه��ن اصفهان در زمینه خودکفایی و بومی سازی و به 
دنب��ال تولید ریل های مورد نیاز راه آه��ن و مترو ۱۰ آذرماه، 
موفق به تولید انبوه ریل زبانه سوزن گردید و با این موفقیت 
چشمگی��ر، ایران به جم��ع 4تولید کننده ری��ل زبانه سوز در 

جهان پیوست.
به گ��زارش رواب��ط عموم��ی ذوب آهن اصفه��ان، منصور 
ی��زدی زاده، مدیرعامل ذوب آهن اصفهان گف��ت: تولید ریل 
زبانه سوزن ک��ه مصارف گست��رده ای در صنعت ریلی کشور 
دارد، پ��س از تولید ریل ه��ای درون و برون شهری در دستور 
کار شرکت قرار گرفت و طراحی و ساخت غلتک های آن ۳ماه 
ط��ول کشید که توسط کارشناسان ای��ن شرکت باکار شبانه 

روزی با توجه به نیاز کشور انجام شد.
وی با اشاره به اینکه هیچ محدودیتی در تولید ریل نداریم 
و برای صادرات آن هم برنامه ریزی کرده ایم، افزود: تولید این 
محصول سخت ت��ر از تولید ریل های دیگر است و چون هیچ 
محور تقارنی ن��دارد، تولید آن پیچیدگی ها و حساسیت های 

خاصی دارد.
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان به اهمیت این ریل در صنعت 
حمل ونقل ریلی کشور اشاره ک��رد و گفت: کارهای تکمیلی 
ب��ر روی ریل زبانه سوزن در شرک��ت دیگری انجام می شود و 

در نهای��ت سوزن ریل ملی در خطوط کش��ور مورد استفاده 
قرار می گیرد.

وی ب��ا اش��اره به اینکه ای��ن ریل در ط��ول ۱۳ متر تولید 
می ش��ود، اظهار کرد: ریل سوزن به صورت عمده جهت تغییر 
مسیر قطار استفاده می شود و تا کنون تامین آن متکی کامل 
به واردات بود و لذا تولید آن یک موفقیت بزرگ برای کشور 

است و توسعه حمل ونقل ریلی کشور را تسهیل می کند.
مهرداد تولاییان، مع��اون بهره ب��رداری ذوب آهن اصفهان 
در این ب��اره گفت: طراحی این محص��ول توسط کارشناسان 
ذوب آهن انجام شده و با توجه به تجربیاتی که در این زمینه 
داریم، در طراحی و تولید این محصولات جدید هیچ مشکلی 

نخواهیم داشت. وی اف��زود: دستگاه سوزن به مجموعه ای از 
ریل های خ��اص زبانه های سوزن، صفح��ات اتصال، قطعات 
ریخته گری یا فورج شده، انواع تراورس ها و... اطلاق می شود 
که در خطوط و ایستگاه های راه آهن به منظور تعویض مسیر 
قط��ار مورد استفاده قرار می گیرد و امکان تغییر از یک مسیر 

به مسیر دیگر را در تقاطع ها فراهم می سازد.
معاون بهره برداری ذوب  آه��ن با اشاره به اینکه سوزن یک 
وسیل��ه مهم و حیاتی در صنعت ریل است افزود: ریل سوزن 
در بین اجزای مختل��ف سوزن، از اهمیت بیشتری نسبت به 
دیگ��ر قسمت ها برخوردار است، به نحوی که استفاده از ریل 
سوزن استاندارد در عملکرد صحیح سوزن و جلوگیری از بروز 

حوادث ریلی بسیار موثر می باشد.
وی ب��ا اشاره به اینکه تولید س��وزن ریل ۶۰E۱A۱ دارای 
پیچیدگی ه��ای خ��اص در طراحی و تولی��د است گفت: این 
محص��ول برای سال ه��ای طولان��ی از خارج کش��ور تامین 
می گردی��د ک��ه علاوه بر ارزب��ری زیاد، موج��ب وابستگی به 
کشوره��ای دیگر نیز شده بود و تولی��د این محصول نه تنها 
مانع خروج ارز از کشور می گ��ردد، بلکه در صورت صادرات، 

ارز آوری نیز خواهد داشت.
معاون بهره برداری ذوب  آهن ریخته گری فولاد این محصول 

را نی��ز مهم دانست و گفت: پ��س از طراحی محصول، تامین 
قطع��ات مورد نی��از و آماده سازی خطوط تولی��د، فولاد ریل 
سوزن ریخته گری شده و تولید آزمایشی این پروفیل انجام و 
پس از حصول موفقیت آمیز کلیه پارامترهای مورد نظر، تولید 

ریل سوزن ۶۰E۱A۱ به طور انبوه نیز انجام شد.
وی تولی��د ریل ملی و قطعات سوزن ریل را افتخار بزرگی 
ب��رای کشور دانست که چشم انداز جدیدی در توسعه صنعت 
حمل ونق��ل ریلی به وجود می آورد و اظه��ار کرد: تولید این 
محصول استراتژیک با توج��ه به دانش فنی و تجربه پرسنل 
بخش های فولادسازی و نورد شرکت ذوب آهن و در انطباق با 

الزامات استانداردهای ذی ربط صورت گرفت.
محمد امی��ن یوسف زاده ، مدیر مهندس��ی نورد ذوب آهن 
اصفهان نیز در این باره گفت: صفر تا ۱۰۰ این ریل در داخل 
طراحی شد و تولید آن نسبت به ریل، چند برابر سخت تر بود. 
بع��د از طراحی، رفع اشک��الات انجام شد و سپس به پروفیل 
رسیدی��م و بعد از آن پروفیل نرمال شد و تولید انبوه حاصل 

شد.
وی مصرف ری��ل زبانه سوزن در کشور را حدود ۲ هزار تن 
دانست که البته همی��ن مقدار هم جهت تعویض سوزن های 

قدیمی مورد نیاز است.

اکوپارک فولاد خراسان به نام شهید 
»فخری زاده« نامیده شد

توجه صنعتگرها  به صادرات باشد
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مدیر ارشد خدمات فن��ی و پشتیبانی فولاد 
مبارک��ه اصفهان گف��ت: امروز تولی��د مبارکه 
۳براب��ر شده اما مص��رف آب به یک دوم مقدار 
پیش بین��ی شده نسبت ب��ه تولید اولیه رسیده 
اس��ت؛ یعنی مص��رف آب ۶ براب��ر کمتر شده 
است و برداشت از رودخانه کم شده است. این 
موضوع م��ا را به جایگاه کمترین مصرف کننده 

آب در زمینه فولاد جهان رسانده است.
در  نیل��ی  ج��واد  ایراسی��ن،  گ��زارش  ب��ه 
گفت وگ��وی ویژه خبری ص��دا و سیمای مرکز 
اصفهان درب��اره کاربرد آب در فولاد گفت: آب 
کاربرده��ای زیادی در مجموع��ه فولاد مبارکه  
اصفهان دارد. نخستین کاربرد آن خنک کاری 
تجهی��زات است و این شای��د مهم ترین کاربرد 

آب در تولید این شرکت است. 
دومی��ن کارب��رد آب بح��ث خن��ک ک��اری 
تولی��د  فرآین��د  از  قسمت��ی  و  محص��ولات 
محص��ولات است زی��را دمای م��ذاب به عدد 
۱۶۰۰ درجه سانتیگ��راد می رسد و در تبدیل 
مجدد به تختال و ن��ورد دوباره از آب استفاده 
می ش��ود. سومی��ن کارب��رد آب استف��اده در 
مصارف ش��رب و بهداشتی در شه��ر ۲۰ هزار 
نفری و ۲4 ساعتی فولاد مبارکه اصفهان است. 
آخری��ن مصرف آب در ف��ولاد مبارکه اصفهان 
ه��م استفاده در آبیاری فضای سبز این شرکت 

است تا به شرایط محیط زیستی کمک شود.
مدیر ارشد خدمات فن��ی و پشتیبانی فولاد 
مبارک��ه در ادامه به مهم تری��ن اقدامات انجام 
ش��ده در مص��رف آب پرداخ��ت و گفت: ما در 
ف��ولاد مبارکه اصفهان در 4 حوزه برای کاهش 
مص��رف آب اق��دام کرده ای��م: نخستین حوزه 
کاهش مطلق مصرف آب در فرآیند تولید است 
ک��ه اقدامی بسیار سخ��ت و پیچیده ای است و 
ب��رای این فرآیند ها ما بعض��ا مجبور می شویم 
قسمتی از تولید را متوقف کنیم و این پروژه ها 

را انجام دهیم. 
دومی��ن ح��وزه، بح��ث بازچرخان��ی آب در 
فرآین��د تولید اس��ت و در این ح��وزه به جای 
اینک��ه از آب یکبار استف��اده کنیم؛ شاید ۷ تا 
۸ ب��ار از آب استف��اده می ش��ود و بعد تبدیل 
ب��ه پساب می ش��ود و بازهم همی��ن آب راهی 

تصفیه خانه ه��ای داخلی شرکت می شود و بعد 
از تصفیه مجدا از آن استفاده می کنیم. 

پس سومین ح��وزه ایج��اد تصفیه خانه های 
داخل��ی شرکت برای تبدیل پس��اب داخلی به 
آب صنعتی است تا دوباره از آب استفاده شود. 
آخری��ن اقدام مه��م در این زمین��ه هم بحث 
استف��اده از پساب شهری ب��رای جایگزینی از 
آب رودخانه ب��ود که این اقدام هم با همکاری 

شرکت آبفا انجام شد.
وی به تاریخچه طرح های توسعه این شرکت 
برای مصرف بهینه آب اشاره کرد و گفت: اواخر 
دهه ۷۰ به موجب خشکسالی هایی که داشتیم 
زن��گ خطری برای صنای��ع صنعتی زده شد و 
خوشبختانه بعضی از صنایع مثل فولاد مبارکه 
اصفهان از این موقعی��ت خوب استفاده کرد و 

این خطر را همان موقع حس کردند. 
ل��ذا اقدامات از همان زم��ان یعنی سال های 
ده��ه۷۰ شروع شد و توانستی��م علاوه بر اینکه 
برداشت بیشت��ر را از روی رودخانه برداریم به 
این مرحله رسیدیم که با وجود افزایش تولید، 

برداشتمان از رودخانه کاهش پیدا کرد.
نیلی درب��اره انتقال پساب شه��ری به فولاد 
مبارک��ه گفت: م��ا از سال ۹۲ ک��ه این پروژه 

سنگین را ش��روع کردیم اگر قرار بود براساس 
بودجه های ج��اری و دولتی ای��ن اتفاق بیفتد 
شاید بالای ۱۰۰سال طول می کشید تا فرآیند 
انتقال پس��اب شهری انجام شود اما این  کار در 
چند سال انجام شد و ای��ن فرآیند می تواند تا 
۳۰ درصد نیاز فولاد مبارکه اصفهان و برداشت 
از رودخان��ه را کاه��ش خواه��د داد و پس��اب 

جایگزین این آب شود. 
همچنی��ن این ۹ شه��ر یعنی زری��ن شهر، 
چَمگُ��ردان، س��ده لنج��ان، وَرنامخواس��ت و 
زاین��ده رود در شهرست��ان لنجان و در مناطق 
مبارک��ه، دیزیچه، زیباشه��ر و کَروکَوَند عمدتا 
فاض��لاب خام وارد رودخانه می کردند لذا طرح 
انتق��ال پساب در موضوع زیست محیطی و هم 
بهداشت محیط موثر بوده چون قسمتی از این 
فاضلاب خام وارد آب شرب می شد و این طرح 
به سط��ح بهداشت محیط ه��م کمک شایانی 

کرده است.
مدیر ارشد خدمات فن��ی و پشتیبانی فولاد 
مبارکه خاطر نشان کرد: کاهش مصرف آب در 
فرآین��د تولید و بهسازی یک کار مستمر است. 
ما در ابتدا ب��رای فرآیندهای پر مصرف این کار 
را ش��روع کرده ای��م و باید برای ک��ل فرآیندها 

حت��ی با مصرف پایین هم ای��ن بهسازی انجام 
ش��ود و این تا زمانی که ب��ار مجموعه تولید از 
روی رودخانه زاینده رود به حداقل برسد؛ ادامه 

خواهد داشت.
نیلی خاطر نشان کرد: در ابتدای بهره برداری 
فولاد مبارک��ه اصفهان ب��رای ۲.4 میلیون تن 
ف��ولاد، مبارکه مج��از به برداش��ت یک میزان 
مشخص��ی آب از رودخانه ش��د اما امروز تولید 
مبارکه ۳ برابر شده اما مصرف آب به یک دوم 
مق��دار پیش بینی شده نسبت ب��ه تولید اولیه 
رسی��ده است؛ یعنی مص��رف آب و برداشت از 

رودخانه کم شده است.
 ای��ن موض��وع م��ا را ب��ه جایگ��اه کمترین 
مصرف کننده آب در زمینه فولاد جهان رسانده 
اس��ت و برای هر تن فولاد حدود ۳ متر مکعب 
آب استفاده استف��اده می کنیم و هیچ شرکت 
فولادی به این عدد نرسیده و قصد ما این است 

که همین عدد را هم کاهش دهیم.
شایان ذکر است شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
نخستین شرکت بزرگ کشور است که توانسته 
است گواهینام��ه نظام مدیریت زیست محیطی 
ایزو ۱4۰۰۱ را کسب کند و در سال های اخیر 
ب��ا بهره ب��رداری از طرح ه��ای بازچرخانی آب، 

استفاده از آب تازه زاینده رود را بسیار محدود 
ک��رده اس��ت و به می��زان ح��دود ۱۹میلیون 
مترمکع��ب رسیده است و ای��ن درحالی است 
ک��ه میزان برداشت مج��از مبارکه 4۰ میلیون 
مترمکع��ب در سال است و ای��ن یعنی کاهش 
۵۰ درص��دی در برداشت از رودخانه همچنین 
این شرکت با قرادادی با شرکت آبفا بزرگ تری 
طرح زیست محیطی ح��وزه آبریز زاینده یعنی 
استفاده مجدد از پس��اب فاضلاب های شهری 
در چرخ��ه تولی��د را به مرحله اج��را در آورده 
است تا بعد از اتم��ام پروژه در طول ۳۰ سال، 
در مجم��وع ۵۰۰ میلیون متر مکعب پساب از 
شهرستان ها برداشت و تصفیه شود. همچنین 
در طرح توسعه ای این شرکت در پروژه تبدیل 
ب��رج خنک کن طرح احیا مستقیم یک به برج 
خنک کن هیبری��دی، ۱.۵ میلیون متر مکعب 

آب در سال صرفه جویی خواهد شد.
 ل��ذا در مجموع تامی��ن ۳۰ درصد از تامین 
آب ای��ن شرک��ت از طریف مح��ل بازچرخانی 
پساب ه��ای صنعت��ی و تصفوی��ه پساب ه��ای 
شهره��ای اطراف، نش��ان از عملکرد خوب این 
شرکت در صرفه جویی در مصرف و تامین آب 

کارخانه است.

کاهش مصرف آب در فولاد مبارکه اصفهان

انتصاب جدید در چادرملو
ب��ا حک��م مدیرعام��ل شرک��ت معدن��ی و صنعتی 
چادرملو، فرهاد آذرین فر با حفظ سمت مدیریت حوزه 
مدیرعام��ل، به عنوان سرپرس��ت مدیریت امور مالی و 
اقتصادی شرکت معدن��ی و صنعتی چادرملو منصوب 
شد. ب��ه گزارش معدن نیوز، آذرین ف��ر، دانش آموخته 
کارشناس��ی حسابداری و کارشناس��ی ارشد مدیریت 
با گرای��ش سازمان های دولتی اس��ت.   وی در کارنامه 
عمل��ی خود مسئولیت های چ��ون، حسابرس ارشد در 
شرک��ت حسابرسی ممیز، رئیس امورمالی، دبیر هیات 
مدی��ره و جانشین مدیر حوزه مدیرعامل و مدیر مجامع 
و استراتژی��ک شرکت معدنی و صنعتی گل گهر و مدیر 
حوزه مدیرعام��ل شرکت معدنی و صنعتی چادر ملو را 
بر عهده داشته اس��ت.   همچنین محمود سیدی مدیر 
پیشی��ن امور مال��ی و اقتصادی چادرمل��و نیز در حکم 
جداگانه ای به عنوان مشاور مدیرعامل در تامین منابع 
مالی منصوب شد.  تق��ی زاده، مدیرعامل و عضو هیات 
مدیره چادرمل��و در احکام صادره با اش��اره به سوابق و 
تجربی��ات ارزن��ده منصوبین، برای آنه��ا در انجام امور 

محوله آرزوی توفیق کرده است.

تقدیر رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت 
اصفهان از فولاد مبارکه

ای���رج موف��ق، رئی��س سازمان صن�ع��ت، معدن و 
تجارت استان اصفهان، از نحوه اعمال مؤث�ر شیوه های 
پیشگی��ری و کنت��رل بیم��اری کرون��ا و رعایت دقیق 
پروتکل ه��ای بهداشتی و فاصله گ��ذاری اجتماعی در 
شرک��ت فولاد مبارکه قدردانی ک��رد. به گزارش روابط 
عمومی شرک��ت فولاد مبارکه، ایرج موف��ق با اشاره به 
نام��ه قدردانی مع��اون استاندار اصفه��ان و دبیر ستاد 
استانی مدیریت بیم��اری کرونا و نیز گزارش ارائه شده 
توسط دانشگاه علوم پزشک��ی اصفهان گفت: اقدامات 
صورت گرفته در شرکت ف��ولاد مبارکه به منظور رصد 
مناسب سلامت کارکنان و مدیریت فرآیند تشخیص و 
پیشگیری از ابتلای کارکنان به عنوان یک الگوی موفق 
قابل ارائه به دیگر شرکت هاست و اقدامات حمایتی این 
شرک��ت از جبهه بهداشت و سلام��ت استان نیز امری 
ستودنی و تأثیرگذار در درم��ان بیماران کرونایی بوده 
اس��ت. رئیس سازمان صنعت، مع��دن و تجارت استان 
اصفه��ان در ادامه ابراز امیدواری کرد الگوی عملکردی 
شرک��ت فولاد مبارکه، با هدف ترویج و آموزش به سایر 
واحدهای صنعتی، معدن��ی و صنفی اصفهان، در قالب 
همک��اری با سازم��ان صنعت، مع��دن و تجارت استان 

مورداستفاده و بهره برداری قرار گیرد.

 صادرات نخستین
 محموله سیمان از راه آهن 

هرات- خواف
نخستین محمول��ه صادراتی از جمه��وری اسلامی 
ای��ران از طریق راه آهن هرات- خواف وارد استان هرات 
در ای��ن کشور شد که با استقب��ال افغان ها مواجه شده 
است. به گزارش سیم��ان خبر، یک مقام محلی استان 
ه��رات افغانستان اعلام کرد نخستین محموله  وارداتی 
ایران ب��ا ۵۰۰ تن سیمان، از طری��ق خط آهن هرات- 
خ��واف وارد کشور شد. براساس گفت��ه مقامات محلی 
هرات در غرب افغانستان این محموله آزمایشی انتقال 
داده شد ت��ا مشکلات و چالش های احتمالی این مسیر 
روش��ن شود، زیرا در روزهای آینده این مسیر به صورت 
رسم��ی توسط مقام��ات دو کشور افتت��اح خواهد شد. 
پی��ش از این نیز چند واگ��ن از جمهوری اسلامی ایران 
در سف��ر هیات ایرانی به هرات به این کشور انتقال داده 
شده بود.  ساخت ای��ن راه آهن در 4 قطعه و در مجموع 
ط��ول ۱۹۳ کیلومتر از سال ۱۳۸۶ آغاز شده است. این 
مسی��ر ریلی شهر هرات واقع در غ��رب افغانستان را به 
شبکه ریلی ایران متصل کرده و با تکمیل و بهره برداری 
آن پیش بین��ی می ش��ود سالانه دو میلی��ون تن کالا و 
۲۰۰ ه��زار مسافر توسط آن جابه جا شود. امور عمران، 
حمل ونقل و ترافیک استانداری خراسان رضوی پیش 
ت��ر اعلام کرده بود که ۲ قطعه از مسیر خط آهن خواف 
– ه��رات به طول ۷۷ کیلومتر از خواف تا مرز افغانستان 
در خ��اک ای��ران ق��رار دارد که از مدت ه��ا پیش آماده 
بهره برداری شده است. در ادامه بخوانید: توقف صادرات 
کلینکر از بندرگ��اه خرمشهر به دلایل زیست محیطی 
دو قطعه دیگ��ر از مجموع طرح راه آهن خواف – هرات 
به طول ۱۱۶ کیلومتر در خ��اک کشور افغانستان قرار 
دارد. خ��ط ریلی خ��واف – هرات علاوه ب��ر آنکه از نظر 
حمل ونقل داخلی بار و مسافر اهمیت دارد، از نظر اتصال 
کشور افغانستان از طریق شبکه ریلی جمهوری اسلامی 
ایران به آب های آزاد و حتی کشورهای اروپایی، اهمیت 
بسیاری دارد و از سوی دیگر حمل و ترانزیت بار و کالا به 
کشور افغانستان و در ادامه به کشورهای شرق آسیا نیز 

برای ایران بسیار مهم ارزیابی می شود.

روی خط خبر
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چین��ی  مقام��ات  داد:  گ��زارش  شینه��وا  خبرگ��زاری 
استانداردهای ملی م��واد اولیه تجدید پذیر فولاد را در تاریخ 
۲۹نوامب��ر تصویب کردند. با این اقدام پس از نزدیک ۲ سال 
محدودی��ت، چین درهای خود را ب��رای واردات قراضه آهن 

دوباره باز می کند.
به گزارش مع��دن نیوز، این استانداردها ک��ه قرار است تا 
پایان سال منتشر شوند، مشخصات، انواع و الزامات فنی مواد 

اولیه را مشخص خواهد کرد. 
شینهوا اعلام کرد: این دستورالعمل ها که با همکاری وزارت 
محیط زیست و انجمن آه��ن و فولاد چین )CISA( تهیه و 

تنظی��م شده اند، شامل تعریف استاندارده��ای نمونه برداری، 
بازرسی، حمل ونقل و کیفیت هستند.

آخرین استانداردها، مواد اولیه تجدید پذیر فولاد را از قراضه 
آهن��ی متمایز می کند در حالی که مورد قبلی صرفا بر مبنای 
قراضه آهنی تعریف شده بود که در نتیجه مورد دسته بندی و 
فرآیند دوباره قرار گرفت چراکه این مواد می توانند در داخل 

کوره ها به طور مستقیم تغذیه شوند.
یک منبع آگاه در یک��ی از کارخانه های فولاد شرق چین، 
 S&P Global قب��ل از خبر تصویب استاندارده��ا به پلتس
Platts گف��ت: ما ب��رای مدتی واردات قراض��ه را تحت فشار 

ق��رار دادیم چراکه می خواستیم هنگامی که قیمت ها رقابتی 
می شوند، گزینه واردات قراضه را در دست داشته باشیم.

یک تاج��ر قراضه در Kaohsiung نیز گفت: ما شروع به 
ایج��اد ارتباط با کارخانه های فولاد به طور عمده در شمال و 
ش��رق چین کرده ایم زیرا می خواهی��م درصورت لغو ناگهانی 

ممنوعیت ها، آماده باشیم.
بسیاری نیز به این موض��وع تمایل نشان داده و به صورت 
شفاه��ی سع��ی در رزرو برخ��ی مقادی��ر در ص��ورت مجاز 
ب��ودن دوب��اره واردات دارند. یک تاجر مستق��ر در سنگاپور 
همچنین گف��ت: از تعدادی از فولادس��ازان خصوصی چین 

درخواست هایی ب��رای تامین ضایعات دریاف��ت کرده است. 
شینهوا گفت: استانداردهای موج��ود »قراضه آهنی« عمدتا 
الزام��ات مربوط به طبق��ه بندی قراضه داخل��ی را مشخص 
می کنند و به عنوان مبنایی برای واردات مواد اولیه فولادی با 

کیفیت و تجدیدپذیر، مناسب نیستند.
شینه��وا افزود: فولاد بازیافت شده در مقایسه با سنگ آهن 
سینترینگ نه تنها میزان انتشار گازها را بسیار کاهش می دهد 
بلک��ه تنها جایگزین آن شناخته می شود. پیش بینی می شود 
در ص��ورت لغو محدودیت واردات آهن قراضه از ابتدای سال 

۲۰۲۱، شاهد کاهش نرخ سنگ آهن باشیم.

خطردرکمینسنگآهن

سمت و سوی قراضه تا دو دهه آینده

قراضههاییکهامکاناس�تفادهمجدد�
دارند

علاوه براتفاقانی که بخ��ش خصوصی به دنبال آن 
است. سیاست های کلانی در جهت افزایش استفاده 
از قراضه هایی که امکان استفاده مجدد را دارند دنبال 

می شود.
 WoodMac براساس گ��زارش  تحلیل  گر ارشد
دولت های سراسر جهان در محل دفن زباله های خود 
ب��ه دنبال استف��اده دوباره از م��واد بازیافتی هستند. 
رینی��ت فدرستون در این گ��زارش می افزاید: از نظر 
تئوری باید دسترسی ه��ا به منظور استفاده مجدد از 

مناب��ع قراضه افزایش یابد. اما با این حال هیچ قانونی 
در جه��ان که مشوقی برای استف��اده از مواد مصرفی 

بازیافتی باشد وجود ندارد.
طب��ق گفت��ه فیدرست��ون واقعیت ای��ن است که 
چشم انداز جهان��ی در استفاده از فلزات قراضه وجود 
ندارد و این بدان معنی است که استفاده از آن، با وجود 
افزای��ش تقاضا برای فلزات قراض��ه هنوز هم با وجود 

دسترس بودن آن کم استفاده باقی بماند.
ظرفیتکمذوبص�ادراتراافزایش�

میدهد
در سن��د منتش��ر شده به عن��وان نمون��ه در اروپا 

قراضه های جمع آوری ش��ده نسبت به ظرفیت های 
ایجاد ش��ده بیشتر اس��ت و امکان استف��اده از همه 
قراضه ه��ا وجود ن��دارد. در نتیجه مقادی��ر زیادی از 

قراضه ها صادر می شود.
یک��ی از مواردی که سبب می ش��ود قراضه قابلیت 
استف��اده را نداشته باشد کیفی��ت پایین آن است که 
مان��ع استفاده مج��دد از آن می شود به همین منظور 
اجرای قوانین سخت گیران��ه سبب می شود تا شاهد 
افزایش تفکی��ک قراضه ها و نظارت ب��ر کیفیت آنها 

باشیم.
تحلیلگ��ران ب��ازار معتقدن��د علاوه ب��ر اینکه باید 

سیاست های استف��اده از فلزات قراضه سیاست های 
تغییر کند حرکت به این سمت نیز باید با مشوق  های 
 WoodMac جذاب و تضمین کیفیت همراه باشد
ب��ر این ب��اور اس��ت ک��ه استف��اده بیشت��ر از فلزات 
قراضه و ف��رآوری آن توجیه اقتص��ادی دارد. هزینه 
سرمایه گذاری برای ساخ��ت و احداث واحد فرآوری 
پردازش ضایعات آلومینیوم به طور معمول ۱۰ درصد 
از هزین��ه  فلز را شامل می ش��ود و این رقم برای فولاد 

کمتر از ۵۰ درصد است.
کربنکمت�ردراس�تفادهازآلومینیوم�

ثانویه
به لحاظ زیست محیط��ی تولید آلومینیوم ثانویه و 
حاص��ل از بازیافت می توان��د ۲۵ برابر کربن کمتری 
نسبت به تولید فلز اولیه ایجاد کند و این رقم برای فلز 
فولاد که طیف وسیع��ی را در صنعت شامل می شود 
و تقاضا برای آن درح��ال افزایش است امروز کمتر از 

۳۰ درصد است.
این شرکت مستقر در لن��دن در ادامه می افزاید: با 
بهره گیری از تمامی قراضه های موجود می توان میزان 
آلایندگی ناشی از تولید آلومینیوم در سال را به میزان 
۶۰۰ میلیون ت��ن در سال کاهش داد و درصورتی که 
مالیات بر کری��ن به ۱۱۰ دلار در هر تن برسد تمامی 
 صنایع می تواند تا ۶۶ میلیارد دلار در سال صرفه جویی 

داشته باشد.
با این وجود شرکت WoodMac اعتقاد دارد که 
حت��ی در صورتی که قراضه مورد نیاز هم در دسترس 
باش��د نمی تواند سبب شود تا نی��از به فلز اولیه از بین 
ب��رود. استخراج، تصفیه و ذوب بخش��ی از زندگی ما 

است که تا دهه های آینده باقی خواهد ماند.

 بازار بیلت آسیا 
همچنان رو به بالا

هفت��ه گذشته بیلت وارداتی در ب��ازار آسیا به روند 
صع��ودی ادامه داد. ولی چینی ه��ا آماده پذیرش این 
قیمت ها نبودند و بر خرید از بازار داخلی بیلت تمرکز 

داشتند. 
ب��ه گ��زارش فولاد ای��ران، بیلت آس��ه آن در چین 
۵۱۰ت��ا ۵۲۰ دلار هر تن سی اف آر ب��ود که ۱۰ تا ۱۵ 
دلار رش��د نرخ داشت ولی چینی ه��ا حاضر به خرید 
نشدند. شاید این هفته قیمت ه��ا بالاتر هم برود ولی 
بعی��د است فعالیت بازار بهتر ش��ود. بیلت روسیه هم 
۵۲۰ دلار ه��ر تن سی  اف آر جنوب شرق آسیاست که 
۵ تا ۱۰دلار رشد هفتگی داشت. بازار قراضه صعودی 
است و عرضه کنندگان بیل��ت هم مجبورند این رشد 

نرخ را در قیمت های پیشنهادی خود لحاظ کنند.

 حال و هوای 
بازار میلگرد

روند صع��ودی بازارهای جهان��ی موجب رشد نرخ 
میلگرد بازار آسیا نیز شد. میلگرد قطر در هنگ کنگ 
بالاتر رفته ولی برخی عرضه کننده های چینی نرخ را 
کم��ی پایین آوردند تا مشت��ری بیشتری از کره ای ها 
ج��ذب کنند چون در ک��ره افت تقاضا خری��داران را 
محت��اط کرده است. میلگرد قطر در ۵۴۰ تا ۵۴۵ دلار 
هر تن س��ی اف آر به هنگ کنگ فروخته شد قیمت ها 
خیلی صعودی شده و خری��داران محتاط تر شده اند. 
ب��ه گزارش فولاد ایران، در ک��ره نرخ معاملات اخیر تا 
۵دلار نسبت به ماه قبل ارزان تر شده ۵۵۵ تا ۵۶۷دلار 
هر تن سی اف آر است البته در نوامبر معامله ای در این 

بازار نهایی نشد.
 چینی ها مراقب تقاض��ای داخلی خود نیز هستند 
چ��ون سرمای ه��وا فعالیت ساخت وس��از و تقاضای 

میلگرد را تحت تاثیر قرار داده است.

اخبار

مسعود رمضانی
مترجم

تقاضا برای فلزات قراضه تا دو دهه 
آین��ده افزای��ش خواهد یاف��ت. بنابر 
گفته های فیدرستون تحلیل  گر ارشد 
WoodMac چشم ان��داز جهانی در 
استفاده از فل��زات قراضه وجود ندارد 
و این بدان معنی است که استفاده از 
آن، با وجود افزایش تقاضا برای فلزات 
قراض��ه هن��وز هم با وج��ود دسترس 

بودن آن کم استفاده باقی بماند.
مع��دن،  روزگ��ار  گ��زارش  ب��ه 
 Wood گ��زارش شرک��ت  براساس 
هفت��ه  ای��ن  ک��ه   Mackenzie
انتش��ار یافت فشاره��ای ناشی از نیاز 
مصرف کنندگ��ان به فل��زات بازیافتی 
و تامی��ن آن از س��وی سرمایه گذاران 
سب��ب شده تا مسیر حرک��ت بازار به 

این بخش متمایل شود.
 به همی��ن منظور انتظ��ار می رود 
تقاضا ب��رای فلزات قراض��ه تا ۲ دهه 
آینده رون��دی افزایش��ی را طی کند 
و ب��ازار ت��ا س��ال ۲۰۴۰ سالان��ه به 
۲۰۰میلی��ون ت��ن ف��ولاد قراض��ه و 
۷۵میلیون ت��ن آلومینیوم در سال به 

نسبت تقاضای فعلی نیاز پیدا کند.
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بازس��ازی مناطق زلزله زده میان��ه و سراب در حالی پس از 
گذش��ت یک سال و با فرا رسیدن فصل سرما هنوز به پایان 
نرسیده که استان��دار آذربایجان شرقی بازسازی این مناطق 
را الگوی��ی کشوری می داند و مدیرک��ل بنیاد مسکن استان 
از نبود سیمان برای بازسازی اماکن زلزله زده گلایه می کند.
ب��ه گزارش فارس، متاسفانه دیگ��ر باربرها حاضر به حمل 
سیمان حت��ی برای مناطق زلزل��ه زده نیستند و درخواست 
۳۰ درص��د افزای��ش هزینه باربری کرده ان��د و هنوز مشکل 
سیم��ان در کارخانه سیمان صوفیان ح��ل نشده و از طرف 
دیگ��ر به دلیل اعتصاب کارخانه ماسه شویی، با مشکل ماسه 
در میانه مواجه هستیم و در واقع خودمان به خودمان رحم 
نمی کنی��م و نتیجه این افزایش نرخ و منفعت طلبی ها شده 
است بروز چنین مشکلاتی و ناتمام ماندن عملیات بازسازی 

مناطق زلزله زده.
ناخودآگ��اه ب��ا خوان��دن ای��ن خب��ر، سخن��ان استاندار 
آذربایجان شرقی در بازدیدهای اخیر از این مناطق به خاطرم 
متب��ادر شد که جناب پورمحم��دی در آن سفرها، بازسازی 
مناطق زلزل��ه زده میانه و سراب را الگویی نوین در بازسازی 
مناط��ق آسیب دیده از حوادث در سط��ح کشور دانسته و با 
افتخار اعلام کرده بود صددرصد واحدهای نیازمند مرمت و 

۹۰ درصد واحدهای تخریبی بازسازی شده اند. 
ه��ر چند بماند ک��ه همین روزهای گذشت��ه تصاویری از 
خانواده های زلزله زده میانه و سراب در فضای مجازی دست 
به دس��ت می شد که کام��لا با این ادعاه��ا مغایرت داشت و 

حاکی از نیمه کاره رها شدن بازسازی ها از سوی پیمانکاران 
بود.

در چنین شرایطی شاید امکان طرح این سوال از استاندار 
محترم و تم��ام مسئولان استانی دخیل در بازسازی مناطق 
زلزله زده وجود داشته باشد که چه شده در استانی که خود 
دارای ی��ک مجتمع معظم تولید سیمان و البته دیگر مصالح 
ساختمان��ی است، بازس��ازی خانه های وی��ران شده عده ای 
محروم و مستضعف در 2 شهرستان سرماخیز پس از گذشت 
یک سال و با وجود شروع فصل سرما، هنوز لنگ چند کیسه 

سیمان و چند کامیون ماسه است.
بای��د پرسید مسئولان ک��دام شیوه های نوی��ن مدیریتی 
را بک��ار گرفته ان��د که با وج��ود کارخانه سیم��ان صوفیان 
در آذربایجان شرق��ی، استان��دار گرام��ی ذوق زده و مسرور 
از بارگی��ری ۱۰۰ ت��ن سیم��ان برای حمل ب��ه استان خبر 
می ده��د و مدیرکل بنیاد مسکن��ش از نبود سیمان و ماسه 

برای بازسازی اماکن زلزله زده میانه گله می کند. شاید بتوان 
گف��ت این مشتی نمونه از انبوه تصمیمات و اقدامات ضعیف 
مدیریتی در سطح استان است که نه تنها در موضوع سیمان 
و ماس��ه و نایاب و لوکس شدن این مصال��ح ساختمانی در 
چند وقت اخی��ر کرد یافته، بلکه در م��وارد مهم تری مانند 
تدابیر مقابله با بیماری کرون��ا که نیاز به اتخاذ تصمیم های 
ج��دی و البته جس��ارت و اراده اجرای��ی دارد نیز به وضوح 
عی��ان و آشکار است و نتیجه آن می شود دنباله روی و تقلید 
از اقدامات دیگر استان ها که حتی اجرای آنها نیز به درستی 

صورت نمی گیرد.
کمب��ود و نبود ناخواست��ه یا شای��د خودخواسته سیمان 
مح��دود به این موارد عمومی نیست و اثرات آن بر امور خیر 
و جهادی نیز مشهود اس��ت، حوزه ای که بنا به تصور عموم 
از حمایت ه��ای ویژه برخوردار است ام��ا برخلاف تمام این 
پیش فرض ها در شرای��ط عادی نیز انجام پروژه های جهادی 
ک��اری دشوار است، چه رسد به زمانی که مصالحی ضروری 

مانند سیمان نیز نایاب شود. 
گروه جهادی شهید عبداللهی بسیج دانشجویی شهرستان 
جلفا و منطق��ه آزاد ارس یکی از همی��ن گروه هاست که با 
وجود تم��ام موانع و سختی ها، در مناطق محروم شهرستان 
جلف��ا و شهره��ای اط��راف اقدام ب��ه ساخت مسک��ن برای 
نیازمندان می کنن��د اما مشکل سیم��ان اقدامات این گروه 
جه��ادی را نیز مختل کرده تا جایی که زینالی مسئول گروه 
جهادی شهید عبداللهی بسی��ج دانشجویی شهرستان جلفا 

و منطق��ه آزاد ارس از تعطیلی پروژه های عمرانی این گروه 
خبر می دهد.

ب��ه گفت��ه وی بیش از 2۰ روز است ک��ه 5 پروژه عمرانی 
گروه جهادی شهید عبداللهی در مناطق محروم بخاطر نبود 
سیم��ان به تعطیل��ی کشیده شده و ای��ن در حالی است که 
روزانه چندین کامیون سیمان از جلفا به طرف خدا آفرین و 

مقاصدی خاص حمل می شود.
براس��اس این گ��زارش، براساس این گ��زارش، هر کیسه 
سیم��ان در درب کارخانه ۱۶ هزار و ۸۰۰ تومان که با سود 
یک هزار تومانی س��ود عامل و هزینه های تخلیه و بارگیری 
حمل ونقل حدود 2۰ تا 2۱ هزار تومان می رسد اما متاسفانه 
در بازار در صورت پیدا شدن سیمان از ۳۸ هزار تا ۴۰ هزار 

تومان است.
در این میان آنچه آشکار و بدیهی است، نبود نظارتی است 
که محل اعراب و نمود آن در موضوعاتی مانند نبود، احتکار 
و گران فروشی سیمان است، کالایی مصداقی و مشتی نمونه 
از بازار انواع کالاهای اساسی و غیراساسی از چیپس و پفک 
گرفت��ه تا بازار طلا و دلار و بورس ک��ه گویا همگی به حال 
خ��ود رها شده اند و مدت هاست ک��ه واژه ای به نام »نظارت 
ب��ر بازار« مفهوم و کارکرد خ��ود را از دست داده و در عمل 
وجود خارجی ندارد و در حد سخنرانی های پشت تریبون و 
وعده های بی سرانجام مسئولان و مدیران قابل رویت است و 
نتیج��ه آن چیزی جز فشار حداکثری بیش از پیش بر گرده 

مردم عادی و عامه نیست.

تعطیلی پروژه ها به دلیل نبود سیمان

فعالیت معادن خوزستان و ضرورت اصلاح یک آیین  نامه 
گروه معدن

آیین نام��ه اجرای��ی قان��ون معادن کش��ور دارای 
الزامات��ی است که از جمل��ه آن برخورداری معادن 
از مسئ��ول فنی است که خوزستان در این زمینه از 
افراد واج��د شرایط بسیار محدودی برخوردار است 
و همی��ن امر باعث سل��ب صلاحیت تعداد زیادی از 

معادن این استان شده است.
به گ��زارش ایرن��ا، قان��ون مع��ادن در سال های 
۱۳۷۷ و ۱۳۹2 م��ورد بازنگری و اصلاح قرار گرفت 
ام��ا وزارت صنعت، معدن و تج��ارت اجرایی شدن 
کامل ای��ن قانون را به منظور رعایت اصول علمی و 
فن��ی استخراج معادن از ابتدای امسال با حساسیت 

بیشتری دنبال می کند.
مهمتری��ن ابعاد این قانون که منجر به مشکلاتی 
ب��رای مع��ادن در است��ان خوزستان ش��ده است، 
بکارگیری مسئول فنی است که دارای شرح وظایف 

و مسئولیت های بسیار سنگینی است.
عبدالرضاحرمت��ی، رئیس سازمان نظام مهندسی 
معدن خوزستان با بی��ان اینکه قانون معادن دارای 
نواقصی است گفت: معادن در ۴ درجه تقسیم بندی 
می شون��د که به جز معادن درجه ۴، مسئولان فنی 
آنها بای��د دارای پروانه اشتغال )صادر شده از سوی 

وزیر صنعت، معدن و تجارت( باشند.
وی ب��ا بی��ان اینکه صدور پروانه ه��ای اکتشاف و 
بهره ب��رداری ویژه مع��ادن مستلزم انعق��اد قرارداد 
استخدام��ی با مسئولان فنی است افزود: بکارگیری 
متصدی��ان این شغل با مشکلات��ی همراه است که 

ناشی از معایب قانون معادن است.
 وی، تع��داد مع��ادن خوزست��ان را 25۰ مع��دن 
عنوان ک��رد و گف��ت: ۷۰ درصد این معادن در حوزه 
شن و ماسه یا سنگ لاشه هستند که در طبقه بندی 

صورت گرفته از درجه ۳ برخوردار هستند.
حرمت��ی، تع��داد مع��ادن فاق��د مسئ��ول فنی 
خوزست��ان را ۱۷۰ مورد اعلام کرد و افزود: سازمان 
نظ��ام مهندسی معدن باید اف��راد واجد شرایط این 
جایگ��اه شغلی را به بهره برداران معدنی معرفی کند 
اما درحال حاضر است��ان خوزستان با کمبود شدید 

مسئول فنی دارای پروانه اشتغال مواجه است.
رئیس سازمان نظام مهندسی معدن خوزستان با 
تاکی��د بر اینکه این اف��راد باید دارای پروانه اشتغال 
و ف��ارغ التحصیل رشته استخراج باشد گفت: از بین 
۸۳۰ عض��و سازمان نظام مهندس��ی معدن استان 
خوزست��ان تع��داد ۸۷ نفر دارای م��درک تحصیلی 
مرتب��ط هستند و از این تع��داد درحال حاضر فقط 
۱۸نف��ر موفق به اخذ پروانه اشتغال شده اند که این 
افراد نیز هیچ کدام به واسطه شغل فعلی خود تمایل 
ب��ه تص��دی شغل مسئول فنی در مع��ادن استان را 
ندارن��د. حرمتی اخذ پروان��ه اشتغال ویژه مسئولان 
فن��ی را همراه با دشواری های بسیار زیاد عنوان کرد 
و گفت: فرد علاوه بر اینکه می بایست فارغ  التحصیل 
رشته استخراج باشد حتما باید دارای ۴ سال سابقه 

کار مرتبط نیز باشد.
رئی��س سازم��ان نظ��ام مهندس��ی خوزست��ان 
یادآورش��د: به دلیل نبود دانشک��ده مربوط با حوزه 
مع��دن، استان خوزستان با کمبود فارغ التحصیلان 

این رشته روبه رو است.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه این سازم��ان نیز ب��ه نحوه 
بکارگی��ری مسئول فنی )برابر ب��ا آیین  نامه اجرایی 
قانون معادن( و استفاده از آنها در معادن به واسطه 
نبود افراد واجد شرایط در استان اعتراض دارد گفت: 
در زمین��ه اجرای��ی شدن قانون مع��ادن کمیته ای 
مشت��رک بین وزارت صنعت، معدن و تجارت، خانه 
معدن و سازمان نظام مهندسی معدن تشکیل شده 
اس��ت که در صورت موافق��ت این کمیته، آیین نامه 

قان��ون معادن کشور اص��لاح خواهد شد. حرمتی به 
پیشنه��اد سازمان نظام مهندس��ی خوزستان برای 
اصلاح بخش هایی از آیین نامه اجرایی قانون معادن 
اشاره ک��رد و ادام��ه  داد: تقلیل معادن شن و ماسه از 
درج��ه ۳ )با ظرفیت تولی��د ۱۰۰ تا 2۰۰ هزار تن( 
ب��ه درج��ه ۴ پیشنهادی است ک��ه می تواند بخش 
قاب��ل توجهی از مع��ادن استان و همچنین کشور را 
از بن بست موجود )کمبود مسئول فنی و همچنین 

تعرفه های مربوطه( خارج کند.
رئیس سازمان نظ��ام مهندسی معدن خوزستان 
یادآور شد: در صورت موافقت با این پیشنهاد ضریب 
تعرف��ه خدمات مهندس��ی مسئول فنی معادن شن 
و ماس��ه از ۴۰p ب��ه 25p )مسئول فنی تمام وقت( 
کاه��ش می یابد و علاوه بر این نیز امکان بکارگیری 
مسئ��ول فنی پاره وقت با ضری��ب ۱۰p در اینگونه 

معادن فراهم می گردد.
حرمت��ی تصریح ک��رد: این تغیی��رات همچنین 
شرای��ط لازم برای بکارگیری اعضای فارغ التحصیل 
رشت��ه زمین شناسی سازمان نظام مهندسی استان 
ب��ه عنوان مسئول فنی )تمام وق��ت – پاره وقت( در 

معادن را امکان پذیر خواهد کرد.
وی زمان برگ��زاری نشست کمیته مشترک بین 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تج��ارت، سازم��ان نظام 
مهندس��ی معدن و خانه معدن را 25 آذرماه امسال 
اع��لام کرد و گفت: مهم ترین دستورکار این نشست 
بررس��ی پیشنه��ادات مربوط به اص��لاح آیین نامه 

اجرایی قانون معادن کشور است.
رئیس سازمان نظ��ام مهندسی معدن خوزستان 
یادآورش��د: در صورت��ی ک��ه این کمیت��ه با کلیات 
پیشنه��ادات ارائه شده موافقت کن��د، مواد اصلاح 
ش��ده می بایست در شورای معادن کشور به تصویب 
برسند تا سپس آیین نامه اجرایی جدید قانون معادن 

از سوی وزیر صنعت، معدن و تجارت ابلاغ گردد.
وی تصریح کرد: اخیرا ۴۱ معدن در استان از ادامه 
فعالی��ت سلب صلاحیت شده اند که 2۰ مورد از آنها 

به دلیل نداشتن مسئول فنی بوده است.
اجبار بکارگیری از مسئول فنی برای  �

بهره وری یا رفع تکلیف
مسئول فن��ی بالاترین مقام مسئول در امور فنی 
مع��دن است ک��ه مسئولیت های کل��ی وی شامل 
بهره ب��رداری بهین��ه از ذخایر معدنی و جلوگیری از 
ات��لاف ذخایر، تعه��دات دارنده پروان��ه عملیات در 

موردحس��ن اجرای قانون معادن و آیین نامه اجرایی 
آن در ام��ور فن��ی، رعایت اصول و مق��ررات فنی و 
مهندسی و استانداردهای متداول، برقراری شرایط 
ایم��ن در محل  ک��ار و رعایت مقررات ایمنی، حفظ 
بهداش��ت محیط کار و کارکن��ان، رعایت موازین و 
مق��ررات حفاظت محیط زیست، استفاده مطلوب از 
منابع مالی، تجهیزات و ماشین آلات، نیروی انسانی 
و م��واد اولیه در امور فنی، ت��لاش برای رشد ارزش 
افزوده و مطلوبیت استفاده از مواد معدنی همچنین 
رش��د فناوری و بکارگی��ری فنون و روش های نوین 

است.
رضا پارسافر، رئیس انجمن صنفی تولیدکنندگان 
شن و ماسه رامهرمز و رامشیر با بیان اینکه بیشترین 
فعالیت معادن استان خوزستان در زمینه استخراج 
ش��ن و ماسه است گف��ت: در سال های اخیر باتوجه 
ب��ه پیشرفت ه��ای صورت گرفته در ح��وزه معادن، 
ضرورت انجام فعالیت های استخراج به شکل علمی 
و اصولی بیش از پیش مورد توجه قرار گرفته است.

رض��ا پارسافر ادام��ه  داد: در همین زمینه معادن 
می بایس��ت بر اساس قان��ون از بین اعضای سازمان 
نظ��ام مهندسی معدن نسبت به بکارگیری مسئول 
فن��ی اقدام کنن��د. وی به نشس��ت مشترک رئیس 
سازم��ان نظام مهندسی مع��دن استان و همچنین 
ریاس��ت سازم��ان صنعت، معدن و تج��ارت استان 
باموض��وع بررس��ی مشکلات ناش��ی از افزایش نرخ 
تعرف��ه مسئولان فنی مع��ادن اشاره کرد و ادامه داد: 
ب��ر اساس جدول تعرفه خدمات مهندسی )سازمان 
نظام مهندسی معدن( در سال ۱۳۹۹ میزان اشتغال 
برحس��ب ضریب عدد P )ه��ر p ۱۴۰ هزار تومان( 

است.
رئی��س انجمن صنفی تولیدکنندگان شن و ماسه 
رامهرم��ز و رامشیر از معادن ش��ن و ماسه به عنوان 
یک��ی از بی ارزشترین کانی ه��ای علم معدن نامبرد 
و گف��ت: با این وجود چنی��ن معادنی در درجه ۳ از 
جدول ضرایب )میزان اشتغال برحسب ضریب عدد 

P متناظر با درجه هرشغل( قرار گرفته اند.
رئی��س انجمن صنفی تولیدکنندگان شن و ماسه 
رامهرم��ز و رامشی��ر ضم��ن تاکید ب��ر اینکه میزان 
مساحت معادن در تعیین ضرایب لحاظ نشده است، 
گفت: ب��ا وجود اینکه تولیدات معادن مس از لحاظ 
ارزشی، اهمیت بسیار زیادی دارند اما ضریب تعیین 

شده برای آنها ۶۰p )درجه 2( است.

وی ادام��ه داد: اما ضریب درنظرگرفته شده برای 
مع��ادن شن و ماسه که تولیدات آنها از نظر ارزشی، 
اهمی��ت پایینی دارد ۴۰p )درجه سه( تعیین شده 
ک��ه این امر نشان دهن��ده رعایت نشدن تناسب در 

تعیین ضرایب است.
پارساف��ر پیشنه��ادداد: به منظور برخ��ورداری از 
تناس��ب لازم بین ارزش کالای تولیدی معادن شن 
و ماس��ه تعرفه مسئول فنی ویژه این معان بر اساس 
ضرای��ب درجه ۴ )ج��دول تعرفه خدمات مهندسی 

سازمان نظام مهندسی معدن( تعیین گردد.
وی ادامه داد: اعمال این تغییرات از سوی سازمان 
نظام مهندسی مع��دن استان و شورای گفت وگوی 
دولت و بخش خصوصی خوزستان در حال پیگیری 

است.
پارساف��ر یادآورش��د: از ابت��دای امس��ال قان��ون 
بکارگی��ری مسئ��ولان فن��ی در معادن ب��ا جدیت 
و نظ��ارت بیشت��ری از سوی سازمان ه��ای متولی 
)سازم��ان نظام مهندسی معدن است��ان و سازمان 
صنع��ت، معدن وتج��ارت خوزست��ان( همزمان با 

سراسر کشور در حال اجرا است.
 رئیس انجمن صنفی تولیدکنندگان شن و ماسه 
رامهرمز و رامشیر با بیان اینکه وجود مسئولان فنی 
در مع��ادن فاقد کاربرد کمی و کیفی در فرآیندهای 
تولی��د است اف��زود: با این وجود مع��دن داران برای 
جلوگی��ری از تعطیل��ی کارگاه های خ��ود بالاجبار 
می بایست نسبت به بکارگیری مسئولان فنی اقدام 

کنند.
وی قان��ون بکارگیری از مسئولان فنی در معادن 
را با هدف جلوگیری از حوادث ناشی از کار بیان کرد 
و گف��ت: طی سال های گذشت��ه تاکنون هیچگونه 
حادث��ه ای )هنگام کار( در معادن استان ثبت نشده 

است.
پارساف��ر تصریح کرد: با اص��لاح تعرفه مسئولان 
فن��ی معادن، مع��دن داران با تمایل بیشتری نسبت 
به اجرای این تکلیف قانونی )بکارگیری از مسئولان 

فنی معادن( اقدام خواهند کرد.
رئی��س انجم��ن صنف��ی تولیدکنندگ��ان شن و 
ماس��ه رامهرم��ز و رامشیر یکی دیگ��ر از مشکلات 
پیش��روی معادن شن و ماس��ه خوزستان را محدود 
ب��ودن فارغ التحصی��لان دانشگاهی مرتبط با شغل 
مسئ��ول فن��ی در استان عنوان ک��رد و بیان داشت: 
رف��ع این مشکل نیز منوط به اصلاح شرایط تعیین 

ش��ده در نحوه ج��ذب کارشناسان فنی است. وی با 
بی��ان اینکه تعداد زیادی از معادن استان خوزستان 
در مج��اورت یکدگیر ایجاد شده اند، گفت: پیشنهاد 
می ش��ود درصورت موافقت ب��ا تقلیل درجه معادن 
ش��ن و ماسه است��ان، امکان بکارگیری یک مسئول 
 فن��ی وی��ژه تع��داد مشخص��ی از مع��ادن فراه��م 

شود.
مع�ادن  � قان�ون  اجرای�ی  آیین نام�ه 

اصلاح می شود
از آنجایی که اصلاح قوانین در ایران از فرآیندهای 
بسی��ار طولانی برخوردار اس��ت، نتیجه مشاوره ها و 
بررسی ه��ای کارشناس��ی در این باره نشان می دهد 
که اصلاح آیین نام��ه اجرایی قانون معادن می تواند 
تا حد زیادی به مشکلات بهره برداران معدنی استان 

کمک کند.
شهلا عم��وری، رئیس ات��اق بازرگان��ی، صنایع، 
مع��ادن و کشاورزی اه��واز در این باره اظهار کرد: از 
ظرفی��ت اتاق بازرگانی ایران برای ارائه مشاوره های 
لازم به منظور اصلاح آیین نامه اجرایی قانون معادن 
استف��اده خواهد شد. وی با بی��ان اینکه اصلاح این 
آیین نامه می تواند بخش قابل توجهی از فعالیت های 
معدنی کشور را از بن بست خارج کند گفت: تلاش 
می ش��ود با مکاتبات و مذاکراتی ک��ه از طریق اتاق 
بازرگان��ی ب��ا وزیر صنعت، مع��دن وتجارت صورت 
می گیرد، روند اصلاح آیین نامه اجرایی قانون معادن 

با جدیت دنبال و پیگیری شود. 
عم��وری، همچنی��ن به موض��وع کمب��ود فارغ 
التحصی��لان رشته استخ��راج در استان خوزستان 
اش��اره ک��رد و گف��ت: ض��روری است ت��ا سیستم 
آم��وزش عال��ی در استان این موض��وع را متناسب 
 با ظرفیت ه��ای معدنی استان م��ورد پیگیری قرار 

دهد. 
عمده معادن استان خوزستان سنگ لاشه یا شن 
و ماسه هستند که این معادن نیز تابع شرایط خاص 
ساخت وس��از در کشور هستن��د و وقتی پروژه های 
عمران��ی نظیر راه سازی یا ساختمان سازی در کشور 
فع��ال نباشند یا کم باشند ب��ه تبع آن، فعالیت این 

معادن نیز کم می شود.
 از محصولات مع��ادن تنها برای تولیدات داخلی 
استفاده می شود و زمانی که این تولیدات به محصول 
نهای��ی تبدی��ل شدند آن را ص��ادر می کنند چراکه 

صادرات مواد به دست آمده از معدن، توجیه ندارد.

کرمان تا ٣٠ میلیاردتومان 
از ظرفیت معادن 
بهره مند می شود

رییس سازم��ان مدیریت 
و برنامه ریزی استان کرمان 
به همراه  است��ان  این  گفت: 
برخی مناط��ق از محل یک 
درص��د ف��روش مع��ادن بر 
اس��اس ردی��ف قانونی تنها 
۳۰میلیارد تومان در قسمت 

هزینه م��ی تواند بهره مند شود. به گ��زارش ایرنا، 
جعف��ر رودری در نشس��ت شورای مع��ادن استان 
کرمان افزود: درآمد استان در این حوزه به نسبت 
ظرفیت معدنی ما بسیار اندک است و نمی توانیم از 
معادنمان استفاده بیشتری برای توسعه این استان 

ببریم.
وی با اش��اره به راهک��ار برای استف��اده بیشتر 
استان از ظرفیت معادن اظهار کرد: درآمد معدنی 
 استان به صورت ط��رف درآمدی و هزینه ای دیده 

شود.
رییس سازم��ان مدیری��ت و برنامه ریزی استان 
کرمان تصری��ح کرد: نمایندگ��ان مجلس شورای 
اسلام��ی زمینه امکان 2۰۰ تا ۳۰۰ میلیارد تومان 

را در انشای بودجه ۱۴۰۰ مورد توجه قرار دهند.
نماین��ده زرن��د و کوهبنان در مجل��س شورای 
اسلام��ی نی��ز در این نشست با اش��اره به ضرورت 
عادلان��ه ش��دن قیم��ت سنگ آه��ن ک��ه موجب 
اشتغالزای��ی در منطقه می  شود گفت: ظرفیت های 
معدن��ی غیرفع��ال و راکد  ب��ا دستور ک��ار وزارت 

صنعت، معدن و تجارت قابل فعال سازی است.
عفت شریعتی با اشاره به افزایش درآمد معدنی 
استان کرمان اف��زود: توسعه فعالیت های معدنی و 
ارتقای بهره برداری موجب ایجاد فضای آرامش در 

جامعه می شود.

کمک یک واحد معدنی
 به بیمارستان بهاباد

یک��ی از واحدهای وابسته ب��ه مجتمع معدنی و 
صنعت��ی چادرمل��و اردکان 5 میلی��ارد ریال برای 
راه ان��دازی دستگاه اکسیژن ساز مرکزی ، لوله کشی 
گازهای طبی و نیز استانداردسازی بخش اورژانس 
بیمارستان حکیم بهاب��ادی شهرستان بهاباد اهدا 

کرد.
ای��ن واحد معدنی ه��م اکنون در ح��ال ساخت 
کارخانه 5 هزار تن��ی گندله سازی بهاباد است که 
ب��ا بهره برداری از آن علاوه ب��ر ایجاد اشتغال برای 
تع��دادی از اف��راد جویای ک��ار در منطقه به رونق 
فعالیت ه��ای معدنی و صنعت��ی در این شهرستان 

محروم کمک می کند. 
محمدمهدی خان��ی  زاده بهابادی ، فرماندار بهاباد 
در گفت وگ��و با ایرنا با اعلام این خبر تصریح کرد: 
تنها بیمارستان ای��ن شهرستان از زیرساخت های 
مناسبی برخ��وردار نیست و با کمب��ود تجهیزات 
پزشک��ی و درمانی مواجه است که تاکنون با ورود 
خی��ران برای رف��ع نیازهای این واح��د درمانی و 
بهداشت��ی اقدام های بسیار ارزشمندی انجام شده 

است.
وی ب��ه اتفاق تع��دادی از مسئ��ولان ذی ربط از 
روند ساخت پ��روژه کلینیک تخصصی بیمارستان 
حکی��م بهابادی ، اورژانس و دستگ��اه اکسیژن ساز 

بیمارستان بازدید کرد.
فرمان��دار بهاباد ، با اع��لام پیشرفت ۷5 درصدی 
ای��ن پروژه ها گفت: کمتر از یک م��اه آینده بخش 
اورژان��س و دستگ��اه اکسیژن ساز ب��ه بهره برداری 
می رسد و ماه آین��ده نیز کلینیک یادشده تکمیل 

می شود.
ب��ا بهره ب��رداری از ای��ن پروژه ه��ا بخش مهمی 
از زیرساخت ه��ا و مشک��لات بهداشت��ی و درمانی 
بیمارست��ان حکیم بهابادی تامین و زمینه فعالیت 
پزشکان متخصص در این شهرستان فراهم خواهد 

شد.
فرماندار بهاباد در ادام��ه بابت کمک اهدایی  از 
مجموع��ه شرکت آه��ن و فولاد غدی��ر ایرانیان و 

مدیرعامل آن قدردانی کرد.
مرکز شهرست��ان 2۰ هزارنفری بهاباد در فاصله 

2۰۰ کیلومتری شرق شهر یزد قرار دارد.
همچنی��ن اعلام ش��د که  یک واح��د معدنی و 
صنعت��ی اردک��ان از ابت��دای سال جاری ت��ا پایان 
آب��ان م��اه ۹۹ ب��ا توجه به شی��وع کرون��ا و برای 
نج��ات بیماران بدح��ال تنفسی بر اس��اس اعلام 
نی��از بیمارستان های یزد ، اردک��ان ، میبد و مهریز 
۴۳5 ت��ن اکسی��ژن مای��ع رایگ��ان در ۳۴ نوبت 
 تحویل مراکز بهداشتی و درمانی این شهرستان ها 

داد. 

اخبار
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عض��و کمیسیون عمران گف��ت: مجل��س و دولت براین 
موضوع تاکید دارند که نبود شفافیت کامل در بازارها، عامل 
اصلی التهاب ه��ا است که از این رو تاکی��د دولت و مجلس 
ب��ر عرضه مواد اولیه کشور از جمله ف��ولاد به طور کامل در 
بورس ک��الا است؛ بورسی که شفافی��ت داده ها، ارمغان آن 

برای اقتصاد و صنعت است.
علیرض��ا پاک فطرت در گفت وگو ب��ا کالاخبر اظهار کرد: 
مجل��س به دنب��ال آن است تا ب��ا تصمیم گی��ری پیرامون 
طرح جامع فولاد، کل محص��ولات به طور مستمر و برنامه 
زمانبندی دقیق در بورس ک��الا عرضه شود تا ضمن ایجاد 
شفافیت، واسطه های مخرب نیز از این صنعت حذف شوند.
ای��ن عضو کمیسیون عمران مجل��س افزود: با عرضه کل 
ف��ولاد در بورس کالا و البته در کنار تامین نیاز داخل توجه 
وی��ژه به ص��ادرات، شاهد بهبود تولی��د و حذف قیمت های 

کاذب��ی که به واسط��ه عرضه فولاد خ��ارج از بورس شکل 
می گرفت، خواهیم بود.

پاک فط��رت تاکید ک��رد: معتقدم کلی��د حل مشکلات 
ب��ازار، شفافی��ت اس��ت و ه��ر چ��ه عرضه محص��ولات را 

ب��ه سم��ت ب��ورس کالا ب��رود، ب��ه ط��ور خودک��ار نقش 
 واسطه ه��ا و دلالان کمرنگ می ش��ود و تولیدکننده انگیزه 

می گیرد.
وی ب��ا اش��اره به اینک��ه مجلس موافق دست��وری شدن 
قیمت ها نیس��ت، گفت: فولاد صنعت��ی استراتژیک و مهم 
است که نرخ آن بازاره��ای زیادی از جمله مسکن و خودرو 
را تحت تاثیر قرار می دهد، پس با تمرکز عرضه فولاد کشور 
در ب��ورس کالا نه تنها به تع��ادل بازار فولاد کمک کرده ایم 
بلک��ه به طور مستقیم با تنظیم قیمت های مسکن و خودرو 
و سای��ر محصولات از مصرف کنن��ده نهایی که همان مردم 

هستند حمایت کرده ایم.
ای��ن نماینده مجلس تصریح ک��رد: همانطور که میدانیم 
ام��روز مسکن ب��ازار نابسامانی دارد که یک��ی از دلایل آن 
نوسان نرخ فولاد در بازار است، بنابراین با ورود کامل فولاد 

ب��ه بورس کالا علاوه بر کن��ار رفتن بخش کاذب و هیجانی 
نرخ ها، کار دستگاه های نظارتی نیز هدفمند می شود چراکه 
ای��ن دستگاه ها به جای سرکشی به کل بازارهای کشور اگر 
ب��ه ردیابی محصول خ��ارج شده از ب��ورس و تزریق آن به 
بخ��ش تولید نظارت کنن��د، تقریبا همه مشک��لات بازار و 

تلاطم قیمتی مرتفع می شود.
ای��ن عضو کمیسی��ون عمران مجل��س در بخش دیگری 
از گفته ه��ای خود به جلس��ه کمیسیون صنای��ع و عمران 
مجل��س ب��ا وزیر صنع��ت، مع��دن و تجارت اش��اره کرد و 
اف��زود: پیشنهاد ما به وزیر صنع��ت، معدن و تجارت عرضه 
همه ف��ولاد تولیدی در بورس کالا بود ک��ه دیگر محصول 
ب��ا نرخ گ��ران به دس��ت مصرف کنن��ده نرسد ک��ه به نظر 
 می رس��د با نگاه مثب��ت وزیر ای��ن اقدام در ح��ال جریان 

است.

برنامه مجلس و دولت برای عرضه فولاد در بورس کالا

دانش موتور متحرک فولاد

تولی�د دانش در ح�وزه صنایع از چه  �
میزان اهمیت و چ�ه جایگاهی برخوردار 

است؟ 
یک��ی از بزرگ ترین چالش های��ی که روند 
فعالیت مدی��ران صنعت ف��ولاد را تحت تاثیر 
قرار می دهد، توسعه فناوری، طراحی محصول 
و ارائ��ه خدم��ات جدی��د اس��ت. در شرایطی 
ک��ه رقابت تنگاتن��گ می��ان کسب وکارهای 
دنی��ای معاصر شدت گرفت��ه، توسعه فناوری 
و طراح��ی محصول جدید ی��ک توانمندی و 
مزیت راهب��ردی بسیار موثر در میدان رقابت 
به شمار می رود.  بسیاری از سازمان ها از محل 
توج��ه به دان��ش و مدیری��ت آن، مزیت هایی 
کس��ب کرده اند که قدرت رقابت��ی آنها را در 
مقی��اس نمایی افزایش داده است، تا جایی که 
نتایج بسیاری از پژوهش ها نشان می دهد اگر 
فناوری ه��ای جدید بتوانند با هزینه بیشتری، 
وارد ب��ازار شوند، به سرعت هزینه اضافی خود 
را جب��ران کرده و کامیابی سازمان را به دنبال 
خواهد داشت.  آنچه روشن و واضح است این 
است ک��ه تولید دانش و تبدیل آن به نوآوری 
در ح��وزه صنعت ب��رای سازمان های سرآمد، 

استرات��ژی بااهمی��ت و باارزش��ی محس��وب 
می شود.  سازمان ه��ای پیشرو به طور مستمر 
می کوشند قابلیت ه��ا و توانمندی های فرآیند 
تولی��د دانش و توسعه فن��اوری خود را بهبود 
بخشن��د و به کمک آن ب��ا دستیابی سریع تر 
به محص��ولات تازه ت��ر، در می��دان رقابت بر 
رقیب��ان خود پیروز شوند. بنابراین بهره مندی 
از دانش ه��ای قابل عرض��ه در میدان فناوری 
بخش بسیار مهمی از هر کسب وکار را تشکیل 
می ده��د. پویایی و رش��د سازمان ها به کمک 
ای��ن فرآیند تحقق می یاب��د و در حقیقت بقا 
و ت��داوم حیات یک سازم��ان در گرو عملکرد 
واحده��ای تولی��د دانش، پژوه��ش و فناوری 
است.  گفتنی است سازمان های سرآمد برای 
ارتقای فعالیت های خ��ود هزینه های بسیاری 
را متحم��ل ش��ده و می شون��د تا ب��ا توسعه 
فناوری ه��ا و با توسعه سطح رقابت سازمان ها 
و افزون��ی عرضه ب��ر تقاضا و سای��ر تحولات 
 دنیای معاص��ر، نیازها و انتظ��ارات مشتریان 

را برآورده کنند.
چه عواملی در تحقق توسعه دانش و  �

تولید فناوری های جدید موثر هستند؟ 
نگرش فرآیندی به توسعه فناوری می تواند 
دانش سازم��ان را از چشم اندازهای گوناگون 
نسبت به آن افزایش ده��د و زوایای ناپیدای 
آن را آشک��ار کن��د. لازم ب��ه ی��ادآوری است 
ک��ه در عرصه رقابت همیش��ه دو طرف برنده 
نیستند، چه بسیارند سازمان هایی که با وجود 
بکارگی��ری مناب��ع واف��ر، سرمایه گذاری های 
قابل توج��ه و حتی ب��ا استف��اده از تازه ترین 
فناوری ه��ا، پی��روز می��دان نبوده ان��د، زی��را 
عوام��ل موثر دیگ��ری نی��ز در فرآیند توسعه 
بای��د جدی��د  محص��ول  ارائ��ه  و   فن��اوری 

وارد شون��د.  منابع انسانی، مدیران و کارکنان 
و روش ه��ای عمل آنه��ا را بای��د در رده این 
عوام��ل موث��ر دانست. توج��ه به ای��ن نکته 
ض��روری به نظر می رس��د که توسع��ه منابع 
انسانی برای سازمان ه��ای سرآمد یک مزیت 
استراتژیک محس��وب می شود. گفته می شود 
دنیای رقاب��ت می تواند از هرچی��زی و از هر 
مزیت��ی کپی ب��رداری کند اما مناب��ع انسانی 
تنه��ا مزیت هایی هستند که قابل کپی برداری 
نیستند. این یک مزیت انحصاری اس�ت )مگر 

از طریق خرید بسته های دانش فنی(.
ک��ه  ک��رد  خاطرنش��ان  بای��د  ادام��ه  در 
هم اکن��ون مسئل��ه دان��ش در سازمان ه��ای 
فولادی جایگاه وی��ژه ای دارد و مدیران حوزه 
صنع��ت به خوبی می دانند ب��رای حفظ رقابت 
و حض��ور در بازاره��ای جهان��ی لازم اس��ت 
 سرمایه گ��ذاری ویژه ای در امر مدیریت دانش 

انجام شود. 

به نظر ش�ما، آیا توجه به حوزه دانش  �
در صنایع و به ویژه صنع�ت فولاد ایران، 

آنطور که باید مورد توجه قرار دارد؟ 
پیتر دراکر از برجسته تری��ن نظریه پردازان 
مدیری��ت، در جای��ی عن��وان م�ي کن�د ک�ه 
در دنی��ای کنونی مهم تری��ن منابع اقتصادي، 
دیگ��ر سرمایه ی��ا مناب��ع طبیع��ي و نیروي 
کار نیستن��د. در اقتصاد مبتن��ي ب�ر دان�ش، 
 س�رمای��ه بنی��ادي دان��ش اس��ت و دان��ش 

خواهد بود. 
دانای��ي به نحو چشمگی��ري از سرمایه هاي 
در  مي گی��رد.  پیش��ي  فیزیک��ي  و  مال��ي 
سازمان ه��ای ام��روزی دان��ش ی��ا دانست��ن 
و دانش آفرین��ي عام��ل اصل��ي بق��ا و رش��د 
سازمان ه��ا در شرایط رقابتي به شمار می رود؛ 
بنابرای��ن در عصر کنوني ک��ه عصر دانایي نام 
گرفت��ه، باید ب�ا بکارگیري دانش از شیوه هاي 
 مختلف به مزیت ه��اي رقابتي پای�دار دس�ت 

یاف�ت.
 در همی��ن ح��ال در راه استف��اده بهینه از 

منابع در اختیار سازمان، گام نهاد. 
توجه به این نکته ض��روری به نظر می رسد 
که رقاب��ت سازمان های ام��روز، میان نیروی 
انسان��ی آنهاس��ت و توانمن��دی ذهن��ی آنها، 
ارزش نی��روی انسان��ی را نش��ان می دهد. در 
طرح ه��ا و پروژه ه��ای بزرگ جه��ان، پس از 
پایان پروژه، ۳۰ درص��د آورده های سازمانی، 
خروج��ی فیزیکی نیست، بلک��ه سرمایه های 
فکری اس��ت ک��ه درون ذهن کارمن��دان ما 
در دورتری��ن نق��اط پروژه تولی��د شده است؛ 
بنابراین اگر سازمان، برنامه ای برای مدیریت، 
ذخیره س��ازی و استفاده مجدد از آنها نداشته 
 باشد، ۳۰ درصد سرمایه گذاری اش را از دست 

داده است.
مدیری��ت دانش این است ک��ه ما به همان 
نسبت که ب��ه تجهیزات، ساختمان و برندمان 
اهمی��ت می دهی��م، ب��رای سرمایه های��ی با 
تجدیدپذی��ری طولانی م��دت یعن��ی نیروی 
انسانی نیز اهمیت قائل شویم. در همین حال 
باید خاطرنشان کرد نیروی انسانی، مهم ترین 
سرمایه سازم��ان است ک��ه به راحتی تجدید 

نمی شود. 
در ای��ن میان، صنعت ف��ولاد کشور نیز کم 
و بیش به حوزه دان��ش اهمیت و توجه دارد، 
لیکن لازم است برنام��ه ای مدون در راستای 
ارتقای ای��ن عامل رقابتی در سازمان ها وجود 
داشته باشد تا راه را برای توسعه فناوری های 
داخل��ی مهیا کند. بدون تردی��د دانش عامل 
ایجاد سرمایه و منافع مالی است و اهمیت آن 
در اولوی��ت مسائل صنعت ف��ولاد قرار خواهد 

داشت. 

در اغلب کشورهای پیشرفته جهان،  �
دان�ش مح�رک اصل�ی رش�د اقتصادی 
و تولی�د ثروت اس�ت، آیا در ای�ران نیز 

همین گونه است؟
ب��دون تردید دان��ش، محور اصل��ی توسعه 
فن��اوری، محص��ولات و خدم��ات جدی��د در 
تمام جهان محسوب می ش��ود، چراکه دانش 
عام��ل انج��ام پژوهش، تولید ای��ده و نوآوری 
است. همین موارد نیز دلایل منسجمی برای 

پیشرفت به شمار می روند. 
بدیهی اس��ت این عوامل در کش��ور ما نیز 
مانن��د سای��ر سازمان ه��ا و کسب وکاره��ای 
جهانی، نقش پر اهمیتی در توسعه صنعت بر 
عهده خواهد داشت. تفاوت میان سطح دانش 
عملیات��ی در ایران و سای��ر کشورهای جهان، 
سب��ب ایجاد تفاوت در سط��ح کسب وکار ها و 

صنایع شده است. 
بنابرای��ن لازم اس��ت به منظ��ور خ��روج از 
وضعیت فعلی و سرع��ت بخشیدن به توسعه 
صنعت و فناوری، موضوع دانش فنی و عملی 
با درایت خاص کنت��رل و مدیریت شود. این 
برنامه نی��ز در رأس سازمان هایی مانند دفتر 
فن��اوری ریاست جمه��وری، معاونت پژوهش 
و فن��اوری وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت، 
دانشگاه ه��ا و شرکت های دانش بنیان و بخش 
صنع��ت در ح��ال مدیریت اس��ت و در آینده 
نزدی��ک شاهد رش��د و توسع��ه دانش فنی و 

بکارگیری و تجاری سازی آن خواهیم بود. 
دلای�ل کم توجه�ی ب�ه دان�ش را در  �

صنایع گوناگون کشور چه می دانید؟
در کش��ور ما موضوع دانش، جزو موضوعات 
جدید است ک��ه نوپا به شمار م��ی رود و لازم 
است با حمایت ه��ای لازم از آن، اهمیت این 
موضوع را افزای��ش داده و بستر موفقیت های 

حوزه فناوری را ایجاد کنیم.
دلایل متعددی برای کم توجهی به مدیریت 
دان��ش در سازمان ه��ای مختل��ف و براساس 
حوزه های متفاوت و مناط��ق گوناگون وجود 
دارد. ام��ا عم��ده دلایلی ب��رای کم توجهی به 
مدیریت دانش، مطرح می شوند. به طور کلی، 
عوام��ل مهم بی توجه��ی به مدیری��ت دانش 
عبارتن��د از: نبود فرهنگ س��ازی و اعتقاد در 
سط��ح کارکن��ان شرک��ت، اعتق��اد نداشتن 
مدیری��ت ارشد مجموعه به تاثیر مثبت دانش 
در عملک��رد سازمان، بازده��ی تقریبا طولانی 
نظ��ام مدیری��ت دان��ش، وج��ود ریس��ک در 
تجاری سازه ایده ها و بسته های دانشی، توجه 
به روزمر گی ه��ای سازمان و غفل��ت از توجه 
ب��ه توسعه فناوری، ک��ارآ نبودن تیم مدیریت 
دانش در ایجاد بستر توسعه فرهنگ مدیریت 
دان��ش، برنامه ری��زی نادرس��ت و پیش بینی 

نامناسب برای توسعه دانش، تخصیص نیافتن 
بودج��ه جداگانه و کاف��ی در راستای اجرای 
پروژه های مدیری��ت دانش، مقاومت سازمانی 
در براب��ر تغیی��ر، عدم آشنای��ی و ناتوانی تیم 
مدیری��ت دانش در شناخت درست سازمان و 
ارتباطات سازمانی، بررسی ناقص سیستم های 
موجود و نبود تطابق میان سیستم های جدید 

با سیستم های جاری. 
شرکت فولاد خوزس�تان تاکنون چه  �

اقداماتی را با هدف توس�عه و بهره مندی 
از دانش اجرایی کرده است؟

خوشبختان��ه شرک��ت ف��ولاد خوزستان از 
سال ه��ای دور و ابتدای ده��ه 9۰ با شناخت 
اهمیت مدیریت دانش در سازمان و نقش آن 
بر توسعه فناوری و محصولات جدید، اقدام به 

ایجاد نظام مدیریت دانش در سازمان کرد. 
تا سال ه��ای قبل از 1۳9۰، م��وارد دانشی 
در شک��ل و شمایل مق��الات و اسناد فنی در 
آرشیوهای اسناد فنی و در اختیار پژوهشگران 
و کارشناس��ان قرار می گرف��ت. اما در ادامه با 
ایجاد بستر فعالیت مدیریت دانش در سازمان، 
فرآیند مدیری��ت دانش KM با بهره مندی از 
اساتی��د برجست��ه کشور در ح��وزه دانش در 
فولاد خوزست��ان آغاز به کار کرد. طراحی این 
نظام بیش از ۲ سال به طول انجامید و حاصل 
آن طراحی و استقرار نرم افزار بسیار پیشرفته 
در ح��وزه مدیریت دانش ش��د.از اواخر سال 
1۳9۳ نظام مدیریت دانش با تلاش همکاران 
متخصص مدیری��ت R&D آغاز به کار کرد و 
با برنامه ریزی م��دون اقدام به ثبت بسته های 
دانشی، مقالات و اسناد فنی موثر کردند. پس 
از ثب��ت و استفاده از دانش همکاران و تمرکز 
ب��ر آن، بستر مطلوبی ب��رای توسعه این نظام 
ایجاد شد اما متاسفانه بر خلاف انتظارات، این 
نظام ب��دون ایجاد ساخت��ار سازمانی مناسب 
و متخصص��ان لازم، زمان زی��ادی در چرخه 
اجرای��ی سپ��ری نک��رد و عم��لا فعالیت های 
 مه��م انج��ام ش��ده نی��ز فرج��ام مطلوب��ی

به دنبال نداشت.
در اینکه در گذشت��ه چه اقدامی انجام شده 
و چ��ه زمان��ی از دست رفته ج��ای بررسی و 
مطالع��ه وجود دارد اما هم اکن��ون و با توجه 
به بل��وغ سازمان ف��ولاد خوزستان لازم است 
دپارتمان��ی درخور شرکت ف��ولاد خوزستان 
شام��ل اف��راد متخصص و متعه��د طراحی و 
تمامی مناب��ع لازم در اختیار ای��ن دپارتمان 
ق��رارداده شود ت��ا بتوان با ایج��اد بستر لازم، 
موض��وع مدیریت دانش را اج��را و در همین 
حال، زمینه پیشرفت فن��اوری و دستیابی به 
قابلی��ت رقابت پذیری این سازم��ان را فراهم 

کرد. 

در دنی��ای کنون��ی دان��ش از الزام��ات اصل��ی 
فعالیت ه��ای بشری محسوب می شود. نقش دانش 
در صنای��ع نیز به ش��دت پررنگ اس��ت چراکه در 
فقدان دانش، تولید میسر نمی شود. حتی اگر بدون 
دانش فعالیت تولیدی آغاز شود، اقتصادی نخواهد 

بود و نباید به تداوم آن امید داشت. 
دانش زمینه ایج��اد فناوری های جدید را فراهم 
می کند و از ای��ن منظر در صنایع مختلف اهمیت 
می یابد. در همین حال، دو عنصر دانش و فناوری 
به الزام��ات اولیه فعالی��ت صنایع و ت��داوم تولید 
آنه��ا تبدیل شده اند و توسع��ه آنها ضروری به نظر 

می رسد. 
توج��ه به دان��ش و به دنب��ال آن توسعه فناوری 
در کش��ور م��ا و در صنعت فولاد نی��ز مورد توجه 
ق��رار دارد تا جایی که به این موض��وع در مباحث 
توسعه ای افق 1۴۰۴ نی��ز اشاره شده است. با این 
وجود، برای پاسخ به این سوال که آیا صنایع فولاد 
کش��ور همگام با فناوری های روز گام برمی دارند یا 
خیر، باید انواع محصولات تولید شده و روش تولید 

آنها را جدای از هم مورد توجه قرار داد. 
اما می توان ب��ا استفاده از برخ��ی شاخص ها به 
آسانی دریافت صنعت فولاد ما درحال حاضر همراه 
ب��ا دانش روز دنیا پی��ش نرفته است. با این وجود، 
اقدامات خوبی برای بهبود دانش و توسعه فناوری 
در این صنع��ت اجرایی شده است. به عنوان مثال، 
در صنعت فولاد ما ضریب مصرف انرژی در مقایسه 
با استانداردهای جهانی بالاتر است. رفع این چالش 
ب��ه فناوری های جدیدی نی��از دارد. یا مصرف آب 
در صنع��ت فولاد کشور در مقایس��ه با کشورهای 

اروپایی یا چین به مراتب بالاتر است. 
بهین��ه کردن مص��ارف در روند تولی��د فولاد، از 
اهمی��ت ویژه ای برخوردار اس��ت و به فناوری های 

جدید نیاز دارد.
بدون تردی��د بهره گیری از دان��ش روز جهان در 
قال��ب فناوری ه��ای نوی��ن زمینه کاه��ش قیمت 
تمام شده تولی��د را فراهم می کند و بدین ترتیب از 
مزی��ت رقابتی در بخش صادرات بهره مند خواهیم 
شد. در همین حال، سودآوری صنایع نیز به مراتب 

افزایش می یابد.
در ای��ن میان، کشف دلایل عقب ماندگی دانشی 
کش��ور در ح��وزه صنعت فولاد گ��ام نخست برای 
رف��ع آن است. بخ��ش عمده ای از ای��ن کاستی ها 
به دنبال تحری��م و محدودیت در روابط بین المللی 
ایج��اد شده اس��ت. به عنوان مثال، پ��س از برجام 
ق��رار ب��ود طرح ه��ای توسعه برخ��ی شرکت های 
ف��ولادی کشور هم��راه برندهای مط��رح اروپایی 
اجرایی شود ام��ا تحریم های مجدد ایالات متحده 
علی��ه ای��ران نقط��ه پایان ای��ن همکاری ه��ا بود. 
درواق��ع با وجود محدودیت ه��ای کنونی در روابط 
بین الملل��ی م��ا با سای��ر کشورها، گوی��ی درهای 
 کش��ور به روی ورود فناوری های جدید بسته شده 

است. 
البته صنایع ف��ولادی در طول سال های گذشته 
تلاش کرده اند تا از این فرصت برای توسعه دانش 
داخلی و بومی سازی استفاده کنند. به عنوان مثال، 
شرکت ف��ولاد خوزست��ان از چند س��ال گذشته 
مباح��ث به��ره وری مص��رف ان��رژی، آب و حتی 
الکت��رود را آغاز کرد. اقدام��ات خوبی هم در طول 

این سال ها اجرایی شده است.
 اما هنوز با استانداردهای جهانی فاصله داریم و 

باید برای بهبود شرایط تلاش کنیم.
در سند چشم انداز توسع��ه کشور نیز تولید ۵۵ 
میلی��ون تن ف��ولاد هدف گذاری و ب��ر مبنای آن 
سرمای��ه  قابل توجهی به این زنجی��ره جذب شده 
است اما انتظار می رود بخشی از این سرمایه گذاری 
ب��ه فناوری های جدی��د و تولید محص��ولات ویژه 

اختصاص یابد.
از جمل��ه ای��ن محص��ولات وی��ژه می ت��وان به 
اسلب های عریض فولادی یا ورق های صنعت نفت 

و گاز و قطعات آلیاژی اشاره کرد.
اگر تولید محصولات وی��ژه آنطور که باید مورد 
توج��ه نباشد، صنعت ف��ولاد م��ا در آینده مزیت 
رقابت��ی خ��ود را از دس��ت می ده��د. در همی��ن 
ح��ال ناچار خواه��د بود برای تامی��ن نیاز خود به 

محصولات پیشرفته از واردات کمک بگیرد. 
درحال حاض��ر جه��ان به سمت و س��وی تولید 
محصولات جدید پی��ش می رود؛ بدین ترتیب شما 

از تولید محصولات جدید باز خواهید ماند. 

یادداشت

 محمد کشانی
عضو هیات مدیره انجمن 
تولیدکنندگان فولاد

 تولید بدون دانش 
ازپا می افتد
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گفت و گو

مرضیه احقاقی 
خبرنگار

در عص��ر کنون��ی دان��ش از اهمیت 
و جایگ��اه ممتازی برخ��وردار است و 
به نوعی موتور محرک صنایع محسوب 

می شود. 
بر همین اس��اس نیز مدیریت دانش 
به عنوان شاخه ای جداگانه مورد توجه 
قرار دارد و در قالب الگویی برای توسعه 

آینده تعریف می شود. 
ب��دون تردی��د بهره گی��ری از دانش 
مجموعه های  عملک��رد  بهب��ود  زمینه 
گوناگون را فراهم می کند. نقش دانش 
در صنای��ع و روند توسع��ه صنایع نیز 

غیرقابل انکار است.
بخ��ش مع��دن و صنای��ع وابسته به 
آن در ط��ول سال ه��ای گذشت��ه در 
رده صنایع��ی بوده اند که رشد سریعی 
را از آن خ��ود کرده ان��د. ب��دون تردید 
بهره گیری از دانش روز جهان نیز تاثیر 
بسزایی بر عملکرد این صنایع و تسریع 
توسع��ه آنها داشته اس��ت، تا جایی  که 
اغل��ب شرکت ه��ای ب��زرگ معدنی و 
صنای��ع معدنی جه��ان مدیریت دانش 
را در اولوی��ت فعالیت ه��ای خود قرار 

داده اند. 
اما این موضوع در کشو ما آن گونه که 
باید هنوز مورد توجه قرار نگرفته است؛ 
یعنی در مواردی متعددی شاهدیم که 
دان��ش مناس��ب در زم��ان مناسب در 

اختیار صنایع قرار ندارد. 
همی��ن موضوع نی��ز از رقابت پذیری 
این واحدها در سطح جهانی می کاهد؛ 
بنابرای��ن بهره گی��ری از سرمایه ه��ای 
دانش��ی ض��روری و پیش شرطی برای 

توسعه به شمار می رود. 
حال ب��رای بررسی نق��ش دانش در 
حوزه صنایع معدن��ی و به ویژه صنعت 
فولاد ب��ا عل��ی محم��دی، مدیرعامل 
ف��ولاد خوزست��ان گفت وگو  شرک��ت 

کرده ایم. 
علی محمدی در گفت وگو با »روزگار 
مع��دن« تاکی��د کرد: در ح��ال حاضر 
دان��ش در سازمان های فولادی جایگاه 
وی��ژه ای دارد و مدی��ران حوزه صنعت 
به خوب��ی می دانند ب��رای حفظ رقابت 
و حض��ور در ب��ازار جهان��ی لازم است 
سرمایه گ��ذاری ویژه ای در امر مدیریت 
دان��ش انجام ش��ود. متن کام��ل این 

گفت وگو را در ادامه بخوانید.
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تاثیر لایحه بودجه سال ۱۴۰۰ بر بورس

کامودیتی ها در مرکز توجه بازار سرمایه

قیمت ها ارزنده است

مرز حمایت و مقاومت شاخص بورس کجاست؟

گروه معدن

دول��ت در 12 آذرماه و پیش از موعد قانونی، لایحه 
بودج��ه س��ال 1400 را تقدیم مجلس ک��رد. منابع و 
مصارف لایحه بودجه س��ال 1400 کل کشور بیش از 
24 میلی��ون و 357 هزار و 78 میلیارد و 98۶ میلیون 

ریال تعیین شده است.
هومن عمیدی، کارشناس بازارسرمایه، در گفت وگو 
با ایرن��ا به تاثیر لایح��ه بودجه س��ال 1400 بر روند 
معاملات بورس اشاره کرد و افزود: واگذاری 115 هزار 
میلیارد تومان از سهام ش��رکت های دولتی مهم ترین 
قس��مت از لایح��ه بودج��ه 1400 در خص��وص بازار 
سرمایه است که نسبت به رقم 95هزار میلیارد تومان 
س��ال 99 عدد قابل توجهی است، برای دست یابی به 
این هدف باید توجه بیشتری به نگرانی های سهامداران 
و اعتمادس��ازی برای مردم در مورد سرمایه گذاری در 

بازار سهام انجام پذیرد.
وی خاطرنش��ان ک��رد: با توج��ه به وج��ود چنین 
تبصره ای در لایحه بودجه س��ال 1400 ضرورت دارد 
تا نهادها و س��ازمان های موازی با تش��کیلات سازمان 
ب��ورس که عملک��رد و تصمیم های آنه��ا در روند بازار 
س��رمایه اثرگذار هس��تند توجه زیادی را نس��بت به 
خواس��ته دولت در زمینه واگذاری ها داش��ته باشند تا 
به دنبال تصمیم های اتخاذ ش��ده نظم فعلی معاملات 

بورس دستخوش تلاطم ها نشود.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: بحث قیمت گذاری 
محصولات فولادی، معاملات ب��ازار را درگیر برخی از 
التهاب ها کرد و با توجه به مخالفت های صورت گرفته 
با نرخ گذاری دس��توری هنوز نتیج��ه نهایی آن اعلام 

نشده است.
وی ب��ا تاکید بر اینکه از زمانی که ش��اخص بورس 
در فاز اصلاحی قرار گرف��ت بانک مرکزی تنها نهادی 
بود که به طور عملی حمایت خود را از بازار س��رمایه 

ب��ا تغییر ن��دادن نرخ س��ود بانکی نش��ان داد، افزود: 
اگر از بحث نوس��ان نرخ ارز که عوام��ل و پارامترهای 
بسیاری بر آن موثر است عبور کنیم، باید باقی نهادها 
مانند وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، وزارت اقتصاد 
و دارایی، گمرک، اداره ثبت ش��رکت ها، س��ایر نهادها 
و س��ازمان های موازی تلاش بیش��تری ب��رای محقق 
شدن برنامه دولت و آماده سازی زمینه های تحقق این 

بودجه به عمل آورند.
عمیدی اظهار کرد: با توجه به فروش هر بشکه نفت 
ب��ا نرخ 40 دلار با ظرفیت فروش 2.3 میلیون بش��که 
نفت و نرخ 11 هزار و 500 تومان به عنوان نرخ تسعیر 
ارز به نظر می رس��د فضای کاف��ی و لازم برای تحقق 

لایحه بودجه وجود داشته باشد.
این کارش��ناس ب��ازار س��رمایه با بی��ان اینکه نرخ 
جهان��ی نفت نش��ان دهنده متناس��ب ب��ودن این نرخ 
با واقعیت ها بوده اس��ت، گف��ت: چنانچه موفقیتی در 
زمینه کنترل و ریشه کنی کرونا در سطح جهان اتفاق 

حاصل ش��ود، با افزایش تقاضای جهانی، این قیمت ها 
 فراتر می روند و رش��د نرخ نفت به کمک تحقق بودجه 

خواهد آمد.
وی خاطرنش��ان کرد: ظرفیت ف��روش 2.3 میلیون 
بشکه نفت با توجه به س��اختار تحریم ها ممکن است 
کمی دشوار به نظر برسد و نرخ 11 هزار و 500 تومان 
برای تس��عیر ارز با نرخ فعلی ارز در ب��ازار آزاد فاصله 
معن��اداری دارد که باید دید اجرا و عملیات این میزان 

فروش چگونه محقق خواهد شد.
عمیدی اف��زود: به نظر می رس��د بازار س��رمایه در 
مح��دوده مقاومتی ی��ک میلیون و 500 ه��زار واحد 
اس��تراحت چن��د روزه ای را تجربه کند ت��ا ابعاد این 

بودجه بیشتر مورد بررسی قرار گیرد.
این کارش��ناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه تغییر 
در بازار سرمایه به  تدریج توسط نهادهای ناظر بر بازار 
در حال ش��کل گیری اس��ت، خاطرنش��ان کرد: ایجاد 
ممنوعی��ت در حذف س��فارش برای 5دقیق��ه پایانی 

مرحله پیش گش��ایش اقدام��ی مثبت برای جلوگیری 
از دستکاری معاملات در زمان پیش گشایش محسوب 

می شود.
ب��ه گفت��ه وی، امیدواری��م تا با ش��تاب گرفتن این 
 روی��ه، معام��لات ش��فاف  و روان تری در بازار ش��کل

گیرد.
عمیدی به استقبال سهامداران برای سرمایه گذاری 
در گروه های پالایش��ی، خودرویی، فلزات و بانک ها در 
بازار هفته گذش��ته اش��اره کرد و گف��ت: در وضعیت 
فعلی کمی ترس ناش��ی از سابقه سیاست گذاری ها در 
مورد نرخ خوراک پتروش��یمی ها برای سرمایه گذاری 
در گروه پتروش��یمی ایجاد ش��ده اس��ت و در انتظار 
برنامه ریزی ه��ای انج��ام ش��ده ب��رای ن��رخ خوراک 

پتروشیمی ها در لایحه بودجه 1400 هستند.
این کارشناس بازار س��رمایه روند معاملات در بازار 
هفته جاری را پیش بینی کرد و افزود: به نظر می رسد 
در فضای ترس��یم شده سهامی مورد توجه سهامداران 

قرار گیرد که از رشد اخیر بازار جا مانده اند.
وی خاطرنش��ان کرد: در گ��روه بانکی مقاومت های 
مهمی بر سر حرکت س��هام بزرگ گروه قرار دارد، اما 

بیشتر نمادهای کوچک مستعد رشد نرخ هستند.
عمیدی خاطرنشان کرد: در گروه پالایشی پیش بینی 
می ش��ود موقعیت مناسبی برای سرمایه گذاری در این 
گروه رقم بخورد و رش��د س��ودآوری را در بازار شاهد 
باش��یم اما بای��د منتظر ماند و دید در فضای بررس��ی 
بودجه برای ش��رایط فعلی بازار  چ��ه تصمیمی گرفته 

می شود.
این کارش��ناس بازار س��رمایه به وضعیت معاملات 
در بازارهای موازی اش��اره ک��رد و گفت: در چند وقت 
گذش��ته تح��رک خاص��ی در بازارهای م��وازی وجود 
نداش��ت و این بازارها وارد رکود نس��بی ش��دند که با 
توجه به شرایط محدودیت های کرونا ممکن است این 

رکود کمی افزایش یابد.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: بازار س��رمایه 
ش��فاف ترین و نقدش��ونده ترین بازار کشور است که با 
ثبات ش��رایط، حرکت خود را در مس��یری صعودی با 

شیب ملایم ادامه می دهد.
به گزارش عصرمالی، علی اکبر امین تفرش��ی گفت: 
بازار س��رمایه در هر کش��وری از جمله ای��ران، میزان 
الحراره اقتصاد به ش��مار می رود و رویدادها و اتفاقات 

داخلی و بین المللی بر روند بازار اثر می گذارد.
وی ادام��ه داد: در کش��ورمان ب��ه دلی��ل وج��ود 
تحریم ه��ای ظالمان��ه، ع��لاوه بر م��وارد یاد ش��ده، 
ریسک های سیستماتیک و غیرسیستماتیک نیز وجود 
دارد که بخشی از رفتارهایی که در بازار دیده می شود، 
ناش��ی از تاثی��رات روح��ی و روان��ی ب��ر تصمیم های 

سرمایه گذاران است.
مدیرعام��ل و عض��و هی��أت مدیره ش��رکت پارس 
آریان، با اش��اره به نوسانات قیمتی سهام شرکت ها در 
معاملات روز گذشته بازار سهام، ابراز کرد: برای مثال، 

به دلیل اخباری که بر سر اجرای پروتکل الحاقی میان 
مجلس و دولت شنیده شد، بازار سهام در ابتدا روندی 
منفی را در پیش گرفت، اما در میانه راه، بازار متعادل 
ش��د و شاهد ش��کل گیری تقاضا بودیم. در عین حال، 
دلار هم که روندی نزولی داش��ت، تغییر رویه داد و به 

سمت افزایش گام برداشت.
وی ب��ا اش��اره به خ��روج تع��دادی از س��هامداران 
حقیق��ی از ب��ازار در زمان ری��زش نرخ ه��ا، گفت: با 
توج��ه ب��ه تعدیل ه��ای انجام ش��ده در نرخ س��هام 

ش��رکت های مختل��ف، ای��ن روزها، ش��اهد انتش��ار 
گزارش ه��ای عملک��رد ۶ ماهه ش��رکت ها هس��تیم. 
بخ��ش عم��ده ای از این گزارش ه��ا حاک��ی از بازده 
خ��وب و عملکرد مثب��ت گروه ها و صنایع اس��ت که 
 می توان��د آین��ده ای مثبت را برای بازار س��رمایه نوید 

دهد.
مدیرعامل ش��رکت پارس آریان با اش��اره به اینکه 
جمع بندی ه��ا نش��ان از ورود قیمت ها به فاز صعودی 
دارد، تاکی��د ک��رد: البت��ه این روند صعودی، ش��یبی 
ملایم ت��ر از ابتدای س��ال خواهد داش��ت و متعادل تر 

می شود.
عضو سابق هیات مدیره شرکت بورس، به بهبود نرخ 
جهانی نفت و ش��رایط مناسب بازارهای کالایی مانند 
مس، روی و فولاد اشاره و خاطرنشان کرد: این روزها 
محصولات پتروپالایشی نیز در بازارهای بین المللی با 
رون��دی صعودی معامله می ش��وند. از همین رو انتظار 
می رود که ش��رکت های کامودیتی محور و دلار محور 

در بازار سرمایه ایران، مورد توجه بیشتر سرمایه گذاران 
باشند.تفرشی به کاهش میانگین نسبت نرخ به عایدی 
سهام شرکت ها اشاره کرد و گفت: با اصلاح های انجام 
ش��ده از مرداد ماه ت��ا کنون، حود 35 ت��ا 50 درصد 
نرخ سهام ش��رکت های بنیادی کاهش داشت و بستر 
مناس��بی را برای س��رمایه گذاری بر روی این س��هام 

فراهم کرد.
این کارشناس بازارهای مالی به مقایسه سایر بازارها 
با بازارس��رمایه پرداخ��ت و تصریح کرد: بازار س��هام، 
نقدشونده ترین و در عین حال، شفاف ترین بازار کشور 
است که شفافیت آن به عینه دیده می شود و با توجه 
به ظرفیت های موجود امکان جذب نقدینگی بیشتری 

را دارد.
وی تاکید کرد: چنانچه شرایط اقتصادی و سیاسی 
ب��ه همین روند ادام��ه یابد و اتف��اق غیرمنتظره ای را 
ش��اهد نباشیم، بازار س��رمایه تا پایان س��ال، روندی 

صعودی با شیبی ملایم در پیش دارد.

مدیرعامل شرکت مشاور سرمایه گذاری ارزش پرداز 
آریان گفت: تنوع کم نظیر شرکت ها در بازار سرمایه، 
دس��ت سهامداران برای انتخاب سهام در پرتفوی شان 
را باز گذاشته که این موضوع افق روشن سرمایه گذاری 

در بورس را نوید می دهد.
احم��د پویان فر در گفت وگو با س��نا، بازار س��رمایه 
را یک��ی از ارزنده تری��ن بازارها برای س��رمایه گذاری 
دانس��ت و گف��ت: بازار س��رمایه ب��ا داش��تن صنایع 
مختلف، محیط مناس��بی برای س��رمایه گذاری است؛ 
به ویژه صنایع وابس��ته به قیمت های جهانی، صادرات  
محورها، پالایشی ها هر کدام در بازه های زمانی مختلف 
س��رمایه گذاری امن��ی برای س��هامداران محس��وب 

می ش��وند. وی ادام��ه داد: البت��ه باید گ��زارش دقیق 
ش��رکت های صنعت فلزات اساسی در کدال بررسی و 
تحلیل ش��ود؛ اما نوس��ان نرخ ارز در کشور همچنین 
رشد کامودیتی ها و افت نرخ سهام در چند هفته های 
اخی��ر آینده مثبتی را برای این گروه رقم زده که قطعا 

با اقبال سهامداران روبه رو خواهد شد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه در عین ح��ال افزود: 
موضوع��ی ک��ه مجلس درب��اره آن هنوز ب��ه قطعیت 
نرس��یده، قیمت گذاری زنجیره فولاد است که ریسک 
جدیدی برای این گروه خواهد بود؛ هرچند نتیجه این 
موضوع مش��خص نیست اما می توان آن را یک چالش 

پیش رو برای فلزات عنوان کرد.

مدیرعامل شرکت مشاور سرمایه گذاری ارزش پرداز 
آریان در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه اگر ETF های 
بانکی روانه بازار سرمایه شوند، چه تغییراتی در انتظار 
صنعت بانکداری است، گفت: تجربه ETF های قبلی، 
چندان موفق نبود و بعید اس��ت در امسال ETF های 
بانکی به بازار عرضه شود، اما اگر این ETF های جدید 
وارد بازار س��هام شود، تغییری در روند معاملات گروه 
بانک��ی ایجاد نمی کن��د. پویان ف��ر در ادامه به توضیح 
درب��اره موضوع مالیات بر عایدی پرداخت و گفت: اگر 
این مالیات در س��پرده های بانکی اعمال ش��ود، قطعا 
صنعت بانکداری را تحت تاثیر قرار می دهد؛ از این بابت 
که ترکیب منابع از سپرده های مدت دار به سپرده های 

ج��اری منتقل می ش��وند، پایداری مناب��ع در بانک از 
دس��ت می رود اما به س��مت س��پرده های جاری که 
س��پرده های کم هزینه ای برای بانک هستند، هدایت 
می ش��ود. بنابراین در نگاه اول شاید به نظر برسد که 
این اقدام به ضرر این صنعت باشد اما در واقع بانک ها 

را منتفع خواهد کرد.
وی درباره آینده بازار سهام هم خاطرنشان کرد: هر 
تصمیمی که راجع به نرخ ارز گرفته ش��ود آینده بازار 
سرمایه را رقم خواهد زد؛ به بیان دیگر سیاست دولت 
در کنترل نرخ ارز تاثیر مس��تقیم ب��ر بورس دارد، اما 
در مجم��وع با توجه به ارزنده بودن نرخ ها، بازار آینده 

مثبتی خواهد داشت.

بررس��ی روندها در معاملات بازار س��رمایه نشان از 
خ��روج هیجان و رفتار غیرتحلیل��ی از معاملات دارد. 
این روند تعادلی می تواند در آینده ریسک بازار سرمایه 

را کاهش دهد.
به گزارش ف��ارس، تحلیل رون��د در بازارهای مالی 
می توان��د یکی از روش های موثر در ارزیابی عملکردها 
باش��د. در بازار س��رمایه نیز به عنوان یکی از بازارهای 
مالی می توان روندهای شاخص کل و شاخص کل هم 
وزن را به عنوان ساده ترین روش های تحلیلی در نظر 

گرفت.
بورس در ایران پس از رش��د س��ریع شاخص کل از 
مهرماه س��ال 98 تا نیمه مرداد س��ال 99، یک دوره 
ریزش 3ماه��ه را تجربه کرده اس��ت. دلایل متفاوتی 
را می ت��وان برای رش��د و اصلاح بیان ک��رد، اما نکته 
حائزاهمیت رش��د قابل توجه افرادی است که در سال 

گذشته و امسال کد بورسی دریافت کرده اند.
ایجاد هیجان برای رشد سریع بورس �

در ماه های ابتدایی امس��ال س��هامداران حقیقی که 
تازه وارد بورس شده اند، به دلیل آموزش ندیدن و قرار 
گرفتن تحت تاثیر فضای مجازی و س��یگنال فروشان، 
دس��ت به معام��لات هیجان��ی می زدند. نش��انه این 
معاملات هیجانی تش��کیل صف های چندده میلیونی 

خرید و گاهی هم همین صف ها در بخش فروش شکل 
می گرفت.

رفت��ار هیجانی در بازار س��رمایه ط��ی این مدت به 
یک رویه تبدیل ش��ده اس��ت؛ اما در به نظر می رسد، 
ط��ی معاملات��ی که در 2هفته گذش��ته انجام ش��ده 
اس��ت، این رفتار هیجانی تا ح��دود زیادی جای خود 
را به تحلیل داده اس��ت. البته سهامداران باید در این 
زمین��ه از تحلی��ل تکنیکال و بنیادی اس��تفاده کنند 
 تا به ارزیابی درس��ت و منطقی در این زمینه دس��ت 

پیدا کنند.
مقاومت و حمایت در بازار سرمایه �

ترازهای حمایت و مقاوم��ت در تحلیل تکنیکال از 
مهم ترین مفاهیم در روانشناسی بازار سرمایه و عرضه 
و تقاضا هس��تند. ای��ن ترازها، س��طوحی از قیمت ها 
هس��تند که معامله گ��ران تمایل به خرید س��هام )در 
نزدیکی تراز حمایت( و فروش سهام خود )در نزدیکی 

تراز مقاومت( دارند.
وقتی که این خطوط روند شکس��ته ش��وند، به نظر 
می رس��د ک��ه میزان عرض��ه و تقاضا و روان شناس��ی 
تغیی��رات نرخ س��هام تغییر می کن��د و در این حالت 
ترازه��ای جدیدی ب��رای حمای��ت و مقاومت تعیین 

می شود.

شاخص کل به مقاومت خورده است؟ �
یکی از مواردی که همه س��هامداران بر اس��اس آن 
تصمیم گی��ری می کنن��د، مقاومت ه��ا و حمایت هایی 
اس��ت که بر اس��اس تحلیل تکنی��کال در اختیار آنها 
قرار گرفته اس��ت. بسیاری از تحلیلگران، شاخص یک 
میلی��ون و چهار صد و هش��تاد واح��د را یک مقاومت 

معتبر برای شاخص کل می دانند.
بر همین اساس معاملات روزهای گذشته با رسیدن 
ش��اخص به این عدد، با عرضه بیش��تری مواجه بوده 
است. کاهش رشد طی معاملات روز سه شنبه و منفی 
شدن ش��اخص کل در روز چهارش��نبه این مسئله را 

تایید می کند.
از دیگر س��و، بسیاری از نمادهای بزرگ و اصطلاحا 
شاخص ساز نیز به یک سطح مقاومتی رسیده اند. این 
مس��ئله علاوه بر مقاومت ش��اخص کل، فش��ار عرضه 
 در ب��ازار س��رمایه را در 2روز پایان��ی هفت��ه افزایش 

داده است.
بازار در روزهای گذش��ته بیش��تر به س��مت تعادل 
تمایل داش��ته اس��ت. یعنی عرضه و تقاض��ا در حال 
تعادل بوده و صف های خرید و فروش زیادی تش��کیل 
نش��ده اس��ت. البته میزان صف های خرید در روزهای 
گذشته بیشتر از صف های فروش و قدرت فروشنده ها 

بوده است که توانسته شاخص را سبزپوش کند. طبق 
تحلی��ل تکنیکال، تا زمانی که ش��اخص بالای 1370 
باش��د، هدف ش��اخص یک میلی��ون و پانصد و هفتاد 
ه��زار واح��د )1.570.000 واحد( و بعد از شکس��ت 
ای��ن محدوده مقاوم��ت، هدف بعدی ی��ک میلیون و 
 هفتصد و بیس��ت ه��زار واح��د )1.720.000 واحد( 

خواهد بود.
طب��ق تحلیل تکنیکال نخس��تین حمای��ت از بازار 
س��رمایه در ش��اخص یک میلیون و چهارصد و س��ی 
هزار واح��د )1.430.000 واحد( خواهد بود. این عدد 
از ش��اخص یک مقاوم��ت معتبر بوده اس��ت که طی 
روزهای گذش��ته شکسته شده اس��ت. حمایت بعدی 
نی��ز عدد یک میلیون و س��یصد و هفت��اد هزار واحد 

)1.370.000( خواهد بود.
طبق آنچه گفته ش��د، بورس وارد نوعی فاز تعادلی 
ش��ده و س��هامداران نباید منتظر روند س��ریع رش��د 
شاخص کل بازار باشند. این روند که می توان براساس 
تحلی��ل تکنیکال و بنیادی بازار را تحلیل کرد، به نظر 
برای بازار سرمایه نوعی پشتوانه ایجاد کرده است. در 
ماه های گذش��ته بیش��تر هیجانات تعیین کننده روند 
بازار ش��ده بود که رشد سریع یا اصلاح 45 درصدی را 

می توان نتیجه این نوع معاملات دانست.

سهامعدالتیهافریبنخورند!
پس از آزادس��ازی سهام عدالت، بازار برخی کانال های فضای مجازی برای 
گرفتن اطلاعات مشمولان به بهانه مدیریت سهام آنها داغ شد؛ موضوعی که 
مدیر مبارزه با پولش��ویی شرکت س��پرده گذاری مرکزی نسبت به آن هشدار 
داده و تاکی��د کرده اس��ت که اخبار مربوط به س��هام عدالت از طریق همین 

شرکت پیگیری شود.
به گزارش ایسنا، برخی از کانال ها در فضای مجازی با صدور پیام هایی اعلام 
می کنند که یا خریدار سهام عدالت مشمولان هستند یا وعده مدیریت سهام 
و ارائه سود را به فرد می دهند و از این طریق اطلاعات فردی یا شماره کارت 

سهامدار را اخذ و از این اطلاعات سوء استفاده می کنند.
در همین رابطه فرجی نیا، مدیر مبارزه با پولش��ویی ش��رکت سپرده گذاری 
مرکزی، با اشاره به برخی پیام هایی که درمورد سهام عدالت در فضای مجازی 
رد و بدل می ش��ود، اظهار کرد: این پیام ها یا با هدف عضو گیری یا برای اخذ 
اطلاعات افراد ارس��ال می ش��ود و با هر هدفی که باش��د مورد تایید ش��رکت 
س��پرده گذاری مرکزی نیس��ت. درواقع این اقدام غیرقانونی است و درصورت 

مشاهده توسط واحدهای حقوقی پیگیری می شود.
وی ادامه داد: مشمولان سهام عدالت باید فقط در لینک معتبر سامانه سجام 
ثبت نام کنند یا برای فروش سهام خود، زمانی که دوباره امکان فروش فراهم 
شد، از طریق کارگزاری های معتبر و مورد تایید سازمان بورس اقدام کنند و 

تحت تاثیر چنین تبلیغاتی قرار نگیرند.

برایمتخلفانبورس
بایدجریمهومحدودیتایجادشود

رئیس مجلس با اشاره به اینکه رئیس سازمان بورس در جلسات متعدد در 
مجلس حضور پیدا کرده اس��ت، افزود: ما قانون داریم و به تناس��ب متخلفین 

باید جریمه شوند یا محدودیتی برای آنها ایجاد شود.
به گزارش تس��نیم، محمدباقر قالیباف گفت: ما لایحه دو فوریتی را دقیقا 
برای افزایش س��رمایه از محل س��ود س��هام بدون حق تقدم در دس��تور قرار 
داده ایم، البته اینکه در بورس با کسانی که درست کار خود را انجام نمی دهند 
برخورد قضایی صورت گیرد، مخالف هستم و بورس هم باید به وظایف نظارتی 

خود بپردازد.
رئیس مجلس با اشاره به اینکه رئیس سازمان بورس در جلسات متعدد در 
مجلس حضور پیدا کرده اس��ت، افزود: ما قانون داریم و به تناس��ب متخلفین 

باید جریمه شوند یا محدودیتی برای آنها ایجاد شود.
وی ی��ادآور ش��د: ما در ۶ ماه گذش��ته به طور دقیق در ای��ن حوزه نظارت 
میدانی داشتیم و با دستگاه های اجرایی و وزرا، هم خودم و هم کمیسیون ها 
و س��ایر نمایندگان جلس��اتی را برگزار کردیم، بس��یاری از نمایندگان سابقه 
فعالیت های اجرایی از جمله اس��تانداری ها، معاون وزرا و مدیریت شرکت های 
بزرگ را دارند از این رو با ش��ناخت دقیق خلاء های موجود را به دستورالعمل 

و قانون تبدیل خواهند کرد.
رئیس نهاد قانونگذاری با اشاره به نظارت تخصصی مجلس در حوزه بورس 
افزود: کمیس��یون ها نیز نظارت میدانی داش��تند، نواب و بنده به بررسی ابعاد 

این حوزه پرداختیم.
وی در بخ��ش دیگ��ری از س��خنانش با اش��اره به اقدامات انج��ام گرفته از 
س��وی مجلس یازدهم در حوزه مردمی س��ازی بیان کرد: با برگزاری جلسات 
ب��ا ش��رکت های حقوقی بورس به بحث و تب��ادل نظر پرداختیم، همچنین به 
منظور اطلاع از نظر س��هامداران حقیقی با جمعیتی بالغ بر یکصد نفر از آنها 
و کارگزاران بورس��ی جلس��ه برگزار کرده و نظرات آنها را اخذ کردیم، چرا که 

برای هر تصمیمی باید نظرات آنها را می گرفتیم.
رئی��س مجلس اذعان داش��ت: اگر به موضوع ب��ورس ورود کردیم، در ابتدا 
نظارت انجام گرفت و مش��کلات احصا ش��د و خواسته مسئولان بورسی مبنی 
بر اینکه این مشکلات می تواند با قانون رفع شود، در دستور کار قرار گرفت.

قالیباف با بیان اینکه ما میان صحن و کمیسیون، اصالت را به کمیسیون های 
تخصصی دادیم، اضافه کرد: در کمیس��یون ها ما می توانیم نظارت کرده و در 

صورت نیاز به قانون کار کارشناسی انجام دهیم.

جهش۳.۸میلیارددلاری
ارزشمعدنیها

ارزش بازار 87 شرکت زنجیره معدن و صنایع معدنی در بورس تهران در 
هفته گذش��ته با جهش 3.8 میلیارد دلاری روبه رو شد، این شرکت ها سهم 

بیش از 23 درصدی از کل بازار سرمایه را کسب کردند.
به گزارش ایرنا، ارزش بازار ش��رکت های بخش معدن و صنایع معدنی با 
رشد ۶.1 درصدی نسبت به هفته ماقبل به رقم 1۶47 هزار میلیارد تومان 

رسید که معادل ۶۶.3۶ میلیارد دلار است.
ش��رکت های یاد شده در پایان هفته گذش��ته 23.3 درصد از ارزش کل 

بازار سرمایه را به خود اختصاص دادند.
بررس��ی ها نش��ان می دهد که مح��رک ارزش ب��ازار در هفته گذش��ته، 
بازگشت س��رمایه گذاران به بازار ناشی از بهبود فضا و بازار گردانی مناسب 

شرکت هاست.
از دیگ��ر عوامل رش��د ارزش س��هم این ش��رکت ها، همچنی��ن افزایش 
قیمت های جهانی کامودیتی ها و کاهش نگرانی از اجرای ش��یوه نامه دولت 

در زمینه فولاد بود.
ارزش س��الیانه تولیدات ش��رکت های بخش معدن و صنایع معدنی بیش 
از 22 میلیارد دلار برآورد می شود که با تحقق اهداف توسعه ای پیش بینی 

شده، این رقم در سال های آینده افزایش چشمگیری خواهد داشت.
بخش معدن و صنایع معدنی کش��ور سال 97 بیش از 20 درصد از سهم 
صادرات غیرنفتی را به خود اختصاص داد و پیش بینی شده به عنوان سال 

جهش تولید این عدد به حدود 25 درصد خواهد رسید.

روی خط خبر
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